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[bookmark: _GoBack]פרק ה
"שר הניצחון" – מלחמת ששת הימים
 
שתי תמונות אייקוניות ממחישות את מעמדו של דיין כ"שר הניצחון" , ואולם יריביו הפוליטיים טענו שהוא גזל מהם את תהילת הניצחון.[footnoteRef:1] לטענתם, דיין הגיח משום מקום כמה שבועות לפני המלחמה, התמנה לשר הביטחון פחות מארבעה ימים לפני פרוץ המערכה, גרף את כל התהילה והתנהג כאילו הוא לבדו ניצח בה. התמונה הראשונה היא התמונה המפורסמת של הצלם אילן ברונר, שבה נראה דיין לבוש מדי צבא, חבוש קסדה וחגור אקדח צועד דרך שער האריות ב־7 ביוני. יצחק רבין הרמטכ"ל מימינו, עוזי נרקיס אלוף פיקוד המרכז משמאלו. התמונה השנייה היא תמונת השער של המגזין טיים, שראה אור כמה ימים לאחר סיום המלחמה - ב־16 ביוני 1967. על השער מופיעה תמונתו של דיין כשברקע רכב צבא מצרי שרוף. כותרת השער הייתה: "איך ישראל ניצחה במלחמה?" מתחת לתמונתו של דיין נכתב: "הגנרל דיין " כלומר, זו התשובה. [1:   שלמה נקדימון, "כך דחק משה דיין את לוי אשכול אל שולי ההיסטוריה", הארץ, 2.6.2011. ] 

בהקדמה לספרו של עמי גלוסקא אשכול, תן פקודה! ציטט המחבר משפטים קשים שהטיח ראש אג"ם אלוף עזר ויצמן בראש הממשלה ושר הביטחון לוי אשכול ב־1 ביוני 1967 לאחר שאשכול החליט על מינוי דיין לשר הביטחון: "'תן פקודה וצה"ל ייצא למלחמה. למה לך את משה דיין?'" התפרץ ויצמן על אשכול, וניסה להסיר את דרגת האלוף מאחת מכותפות חולצתו. אולם מאוחר מדי, הפור כבר נפל. אשכול ויתר בלב כבד על תיק הביטחון. דיין נטל את כתר הניצחון ואת הילת הגיבור, ואשכול לא סלח לעצמו עד יומו האחרון".[footnoteRef:2]  [2:   עמי גלוסקא, אשכול, תן פקודה! צה"ל וממשלת ישראל בדרך למלחמת ששת הימים, 1967-1963, מערכות, תל־אביב, 2016, פתח דבר.] 

בבוקר 7 ביוני, שבו נודע כי העיר העתיקה נכבשה, ביקש אשכול להגיע לכותל המערבי, אך נאמר לו שחילופי האש עדיין לא פסקו. הוא הגיע רק בערב, ונשא נאום שמשך תשומת לב תקשורתית מועטה. בעיתוני הבוקר התנוססה בעמודים הראשונים תמונתו של דיין. אשכול, לעומת זאת, אוזכר רק בעמודים פנימיים ובקצרה. מזכירו הצבאי של אשכול, תא"ל ישראל ליאור, רתח מזעם וביטא את הרגשתו של אשכול: "דיין גנב את התהילה", כתב. הוא ביטא כנראה את תחושתו של אשכול עצמו, שברגע של רתיחה - לאחר שדיין הורה לקראת סוף המלחמה על כיבוש רמת־הגולן - הוא כינה אותו "נבזה".[footnoteRef:3]   [3:   איתן הבר, היום תפרוץ מלחמה - זיכרונות של תת־אלוף ישראל ליאור, המזכיר הצבאי של ראשי הממשלה לוי אשכול וגולדה מאיר, עידנים, תל־אביב, 1988, עמ' 234-233. ] 

נכון הוא, שדיין הפוליטיקאי הערמומי השכיל לנצל עד הסוף את ההזדמנות שניתנה לו, ומיתג עצמו מעל כולם כשר הניצחון. נכון גם, שהתהילה שקטף דיין הכריזמטי באה לעיתים על חשבון תרומתם של אישי מפתח אחרים. דיין, שהיה נערץ בארץ ובעולם, הגיע לתפקיד כמושיע של ישראל על רקע חרדה קיומית עצומה, והניצחון רק אישר את מעמדו המיוחד וחיזק אותו. בעקבות הִשתנות תדמיתו הציבורית של דיין לאחר מלחמת יום הכיפורים, ושימת הדגש של ההיסטוריוגרפיה העדכנית על תרומתם של לוי אשכול ויצחק רבין, נטו ההיסטוריונים בשנים האחרונות להדגיש את חלקם של האישים האחרים, זאת תוך כדי צמצום חלקו של דיין ואף ביטולו.[footnoteRef:4] ההצלחה והכישלון במערכות מדיניות וצבאיות גדולות אינם משחק סכום אפס, ולכן בהכרה בתרומתו של דיין אין בהכרח כדי לגרוע מתרומתם העצומה של האחרים: ראש הממשלה לוי אשכול, שהנהיג בתבונה מדינית ובניסיון למצות את האופציות המדיניות ולקבל גיבוי מהמעצמה האמריקנית, וכן הרמטכ"ל יצחק רבין, שהכין את הצבא ואת התוכניות המבצעיות ושלצידו פעל אולי המטכ"ל הטוב ביותר שהיה במדינת ישראל. לצד אלה ראוי להזכיר גם את תרומתם של ראש האופוזיציה מנחם בגין וסגן ראש הממשלה יגאל אלון.  [4:   ראו, למשל, אריה נאור, "הדחת לוי אשכול מכהונת שר הביטחון ותוצאות מלחמת ששת הימים: אנטומיה של כמיהה למושיע", בתוך: דבורה הכהן ומשה ליסק (עורכים), צומתי הכרעות ופרשיות מפתח בישראל, מכון בן־גוריון לחקר ישראל והציונות, אוניברסיטת בן־גוריון בנגב, 2010; יחיעם וייץ, "'לא הססן'" - לוי אשכול כמנהיג מדיני ופוליטי", הרצאה ביום העיון של המחלקה ללימודי ארץ־ישראל באוניברסיטת בר אילן, "50 שנה למלחמת ששת הימים", 15 במאי 2015 -  https://www.youtube.com/watch?v=d2qPcH-RPOM.] 

ואולם, התרומה של כל אחד מהם אינה גורעת מהישגיו של דיין במלחמה הזאת. אף שנכנס לתפקיד שר הביטחון ימים ספורים לפני המלחמה הייתה תרומתו של דיין למערכה מכרעת. התרומה שלו הייתה לא רק בהיבט המורלי, כפי שנהוג לחשוב, אלא גם בהיבטי התכנון, קבלת ההחלטות וניהול המלחמה. כדי להבין את תרומתו יש להתחקות אחר החלטותיו ומעשיו בתקופה שקדמה למלחמה ובמהלכה. 
הנסיבות שהובילו למינוי דיין לשר ביטחון ממש בדקה ה־90, כשהוא "עולה מן הספסל" אם להשתמש בביטוי מעולם הספורט, הלמו את אישיותו ואת הדרך שבה פעל. אדם אחר היה אולי מרגיש קושי להשתלט על המצב בשל הזמן הקצר. דיין, לעומת זאת, שקע בתהליך למידה מהיר באמצעות ביקורים בשטח וביחידות ושיחות עם מפקדים בכל הרמות. תכונתו הבולטת - לא להיות צמוד לדרך פעולה אחת כדי להשיג את המטרה שהגדיר - אִפשרה לו לנווט בין כמה חלופות במהלך המלחמה ולהכריע על־פי ההתפתחויות בשדה. זו הייתה דוגמה לניהול זהיר מחד גיסא ולניצול הזדמנויות במהלך המערכה מאידך גיסא. יריביו ומבקריו לא הבינו את שינויי העמדות של דיין, וטענו שאינו עקבי. כך, למשל, הגיב רבין לאחר שדיין שינה באופן פתאומי את דעתו בנוגע לכיבוש רמת־הגולן: "משה דיין הבלתי צפוי, שמהלכיו בלתי נחזים, חזר והפתיע".[footnoteRef:5]  ישעיהו גביש, אלוף פיקוד הדרום, כתב אף הוא: "דיין נתן הוראות ובזה נגמר העניין. [...] לא אגזים אם אומר שהוא טעה לעיתים קרובות מאוד, שלף מן המותן ונהנה מיוקרה אישית מעל ומעבר לשיקול דעת סביר וראייה מרחוק".[footnoteRef:6] בפועל, היו הדברים רחוקים מ"שליפות". בחשיבה של דיין היה ציר מקשר - היגיון פנימי שהתכתב עם המציאוּת הדינמית שהשתנתה כמעט בכל שעה. כפי שנראה, שקלול השינויים מול המטרה הסופית הביא לשינוי שחל בעמדה - כל זאת ביחס למחירים ולמטרה הסופית. הוא הביא לידי ביטוי את אמרתו של הרמטכ"ל הפרוסי וההוגה הצבאי הלמוט פון מולטקה שאמר שאסטרטגיה היא במהותה "מערכת של ניצול הזדמנויות".   [5:   רבין, 1979, עמ' 238.]  [6:   ישעיהו גביש, סדין אדום - סיפור חיי: מהפלמ"ח ועד בית הפלמ"ח, כנרת, זמורה־ביתן, דביר, אור יהודה, 2015, עמ' 230. ] 

דיין -  1967-1958 
העשור שבין 1958 ל־1967 לא היה דל בעשייה אישית פוליטית, ואף ממלכתית, של דיין, אך היה דל בפעילות צבאית־מדינית. יעל דיין ציינה שבאוטוביוגרפיה שלו, הנפרשת על פני 520 עמודים, מוקדשים רק 17 עמודים לתיאור השנים האלה. שבתי טבת הקדיש להן 18 עמודים.[footnoteRef:7] [7:   יעל דיין, אבי, בתו, עידנים, ירושלים, 1986, עמ' 110.] 

דיין סיים את תקופת הרמטכ"לות כשהוא מוּכר כגיבור מלחמת סיני. היו לו שם ומעמד בין־לאומיים, והוא זכה בישראל ובחו"ל להערצה בדומה לזו המופגנת כלפי כוכב רוק.[footnoteRef:8] נראה שלא היה מישהו שלא זיהה את הגיבור עם הרטייה על העין. דמותו הייתה מזוהה עם ישראל.[footnoteRef:9] לאחר תקופה קצרה כסטודנט באוניברסיטה העברית, הצטרף כמו רבים מאנשי הצבא בתקופתו לפוליטיקה, אך במשך תקופה ארוכה לא הצליח להמריא. באופן טבעי הוא קשר את גורלו הפוליטי לפטרונו דוד בן־גוריון. בבחירות לכנסת הרביעית ב־1959 מינה אותו בן־גוריון לשר החקלאות, תפקיד שאותו מילא כחמש שנים - מהן 16 חודשים בממשלת אשכול. על רקע מאבקי הכוחות בין בן־גוריון ואשכול על דמות המפלגה והקמת המערך, התפטר דיין ב־1964 מן הממשלה. בעקבות פרשת לבון פרש בן־גוריון ממפא"י והקים את רפ"י יחד עם דיין ושמעון פרס. בבחירות 1965 קיבלה רפ"י עשרה מנדטים בלבד, ובשל היריבוּת האישית בין בן־גוריון ואשכול לא התאפשרה  הצטרפות רפ"י כשותפה קואליציונית. דיין, בניגוד לפרס ולבן־גוריון, השכיל לשמור על יחסים תקינים יחסית עם אשכול.[footnoteRef:10] [8:   Mark A. Raider, "Moshe Dayan: Israel’s No. 1 Hero (in America)", Journal of Israeli History, Published online: 04 Jul 2019 - https://www.tandfonline.com/doi/full/10.1080/13531042.2019.1633790.]  [9:   פרופ' יעקב בן חיים מהטכניון, מומחה לקבלת החלטות, סיפר לי שבאותן שנים ביקר ביפן. במהלך הביקור שאל אותו עובר אורח מהיכן הוא ובן חיים ענה "ישראל". האיש הסתכל עליו והניד בראשו כלא מבין. בן חיים כיסה את אחת מעיניו ואמר "דיין", האיש חייך מיד, הנהן בראשו וחזר כמה פעמים כשהוא מכסה את עינו: "משה דיין, משה דיין, ישראל". ]  [10:   גלוסקא, 2016, עמ' 421. ] 

עד המינוי לשר הביטחון שימש דיין חבר כנסת מן השורה, והיה חבר בוועדת חוץ וביטחון. במהלך 1966 יצא דיין המשועמם, שחיפש ריגושים, ככתב מעריב לווייטנאם כדי ללמוד על המלחמה הזאת, וסיכם את חוויותיו בספרו יומן וייטנאם.[footnoteRef:11] שהותו בווייטנאם - שתסוקר בפרק ו - השפיעה באופן מובהק על התובנות שגיבש, ושבאו לידי ביטוי בעיצוב מדיניותו בשטחים הכבושים לאחר מלחמת ששת הימים. בזמן שהותו בווייטנאם הוא פרסם דיווחים ורשמים בעיתון מעריב בארץ ובכמה עיתונים בחו"ל. אלה השאירו אותו בתודעת הציבור שהמשיך לראות בו מומחה צבאי.[footnoteRef:12] זאת בניגוד ליגאל אלון, המתחרה שלו על תיק הביטחון, שמאז המבצעים שעליהם פיקד ב־1948 לא היה מעורב בפעילות צבאית, וזוהרו כמצביא, לפחות בזיכרון הציבורי, התעמעם. [11:   משה דיין, יומן וייטנאם, דביר, תל־אביב, 1977.]  [12:   ריאיון עם נאורה ברנח־מטלון, הרצליה, 15 ביולי 2017 .   ] 

לפני פרוץ המשבר, באמצע מאי 1967, היה דיין שותף להערכה, שבשל הסתבכותה של מצרים בתימן לא צפוי שתצא למלחמה בישראל בשנים הבאות. בהקשר הזה יש להדגיש שמצרים, המדינה הערבית הגדולה ביותר ובעלת הצבא הגדול והמצויד ביותר, הייתה הציר המרכזי של הקואליציה נגד ישראל, כלומר, ההערכה הייתה שבלעדיה לא יֵצאו יתר מדינות ערב למלחמה. 

למידה תוך משבר, 14 במאי-1 ביוני 1967 
היסטוריונים רבים סבורים ששורשי המשבר, שהוביל בסופו של דבר לפריצתה של מלחמת ששת הימים, הם כמה תקריות שהחלו דווקא בחזית הצפון. ב־1964 ניסו הסורים להטות את מקורות הירדן, ובהמשך ניסו למנוע מחקלאים ישראלים לעבד את השטח המפורז שישראל טענה לריבונות עליו. בשל העמדות השולטות שלהם במרומי הגולן ירו צלפים סורים על חקלאים ישראלים.[footnoteRef:13] התנגשויות הגבול בשנים האלה, שכונו לאחר מכן "המלחמה על המים", נמשכו עד יולי 1966- אז הפסיקו הסורים את ניסיונות הטיית מי הירדן. ואולם הגבול עם סוריה נותר מתוח וההתנגשויות נמשכו, בעיקר באזור המפורז.   [13:   מיכאל אורן, שישה ימים של מלחמה: המערכה ששינתה את פני המזרח התיכון, דביר, אור יהודה, 2004, עמ' 44. ] 

ב־7 באפריל 1967 נכנסו שני טרקטורים ישראליים בשעות הבוקר לאזור המפורז, ונפגעו מיד מאש תותחים ומרגמות.[footnoteRef:14] בנוסף, הפגיזו הסורים את קיבוץ גדות, ובתגובה אישר ראש הממשלה אשכול להפעיל את חיל האוויר כדי לשתק את הארטילריה הסורית. בקרב שהתפתח מול חיל האוויר הסורי, שיצא לעברם, הפילו מטוסי חיל האוויר שישה מטוסי מיג סוריים.[footnoteRef:15] [14:    שם, עמ' 71.]  [15:   שם, עמ' 72. ] 

דיין מתח ביקורת נוקבת על המהלך, והתבטא בצורה קשה בוועדת חוץ וביטחון: "אתם השתגעתם? אתם מובילים את המדינה למלחמה".[footnoteRef:16] בשלב הזה דיין לא היה מעוניין במלחמה (בניגוד ל־1955 ו־1956 - אז הוביל את הרעיון של מלחמת מנע נגד מצרים). ב־15 במאי החל נאצר להעביר את כוחותיו לתוך סיני, ובתגובה לכך החלה ישראל ב־19 במאי לגייס מילואים. משעה שהמשבר פרץ ו"הסוסים כבר ברחו מן האורווה", דיין התאים את עצמו למציאוּת החדשה, והסתגל אליה מבחינות רעיונית ונפשית. בפועל הוא עלה על מדים כדי להתכונן למלחמה שנראתה בלתי נמנעת בשלב הזה.   [16:   גלוסקא, 2016, עמ' 196.] 

ב־20 במאי ביקש דיין מאשכול לערוך סיורים בפיקוד הדרום כדי לעמוד על המצב שם. הוא הציע להתגייס למילואים כדי לעשות את הסיורים האלה במדים, וסיכם עם ראש אמ"ן אהרון יריב שיעמידו לרשותו מכונית, נהג וקצין מלווה (סא"ל שרגא בר־ניב מאכ"א[footnoteRef:17]).[footnoteRef:18] דיין אכן עלה על מדים שעליהם דרגות רב־אלוף. הוא החליט לנצל את הזמן כדי ללמוד. מבחינתו למידה הייתה תהליך בלתי אמצעי, שכלל התרשמות שלו מכלי ראשון, כפי שנהגה כרמטכ"ל וכפי שלמד את מלחמת וייטנאם - הסתובב בשטח, שוחח עם חיילים ומפקדים ולמד על רמת המורל והמוכנוּת הצבאית. ביומנו כתב: "כל אותם הימים סיירתי אני ביחידות צה"ל בדרום, בצפון ובמרכז. כפעם בפעם הייתי בא הביתה לתל־אביב, שומע על המתרחש ומגיב למה ששמעתי".[footnoteRef:19] את הסיור בצה"ל ערך במתכונת דומה לסיורו בווייטנאם: הוא התחיל במפקדים הבכירים ובמִפקדות הגבוהות, וירד באופן שיטתי לרמות הנמוכות יותר - מן הרמה האסטרטגית עד הרמה הטקטית, שבה מיתרגמת האסטרטגיה לפעולה. הוא אמר על כך: "רציתי לראות מהו צה"ל. מה הוא יכול לעשות, ומה אינו יכול לעשות. [...] מצאתי צה"ל הרבה יותר טוב. ממש חייתה נפשי".[footnoteRef:20] [17:   הבר, 1988, עמ' 158.  ]  [18:   משה דיין, 1976, עמ' 399. ראו מצורף את מכתב הבקשה של דיין לראש הממשלה אשכול לגייסו לצבא מ־25 במאי. נראה שדיין סגר עניינים בדרך לא פורמלית, ורק יומיים לאחר מכן פנה באופן פורמלי בבקשה להסדיר את גיוסו (המכתב עצמו מופיע בספרו אבני דרך, עמ' 408). [יש להחליט אם לצרף צילום של המכתב]. ]  [19:   דיין, 1976, עמ' 398. ]  [20:   ארז וכפיר,1981, עמ' 46. ] 

כדרכו, נמנע דיין בתקופת ההמתנה מלהביע עמדה נחרצת בנוגע להחלטה האם להמתין לתוצאות הפעילות הדיפלומטית (עמדת הדרג המדיני) או לצאת למתקפת מנע (עמדת הדרג הצבאי). בשלב הזה הוא לא התערב בתכנון המבצעי שנעשה על־ידי הדרג הצבאי. למעשה, עד כניסתו לממשלה היה התכנון המבצעי בשליטתו המלאה של הצבא - זאת בשל היעדר ידע מקצועי של הדרג המדיני בנושאים הצבאיים.[footnoteRef:21] [21:   גלוסקא, 2016, עמ' 422, 424. ] 

ב־22 במאי נפגשו דיין ורבין. דיין ציין בספרו שהפגישה התקיימה ביוזמת רבין, שביקש לשמוע את דעתו של דיין - שעדיין היה אזרח פרטי. דיין העריך בפגישה שנאצר יסגור את מְצרי טיראן (שנסגרו למחרת היום), וראה בכך הזדמנות להשמיד את הצבא המצרי בסיני. עם זאת, הוא הסתייג מכיבוש רצועת עזה. עמדתו בעניין עזה הייתה קבועה. רבין לעומתו המליץ ב־20 בחודש על כיבוש עזה כדי שתשמש קלף מיקוח.[footnoteRef:22] רבין סבר שמתקפה מקדימה היא תנאי לניצחון, אבל דיין הטיל ספק באומץ שיש לממשלה להורות על מכה כזאת.[footnoteRef:23] בפגישה הבחין דיין בעייפות רבה, בלאוּת ובחוסר ביטחון של רבין, ואמר לו שגם הוא טעה ולא העריך נכונה עד כמה נאצר מוכן לעימות. בתגובה לדברי רבין כי ייתכן שאם היו מכים חזק יותר את סוריה המצב הזה היה נמנע, הציע דיין הערכה הפוכה: המכות שישראל נתנה לסוריה חשפו את חוסר האונים שלה - והדבר הוביל להתערבות של מצרים. הוא סבר שהסלמה נוספת עם סוריה לא הייתה עוזרת אלא להפך.  [22:   שמעון גולן, מלחמה בשלוש חזיתות: קבלת החלטות בפיקוד העליון במלחמת ששת הימים, מערכות, תל־אביב, 2007, עמ' 75. ]  [23:   דיין, 1976, עמ' 399. ] 

ביום שלאחר מכן התקיימה ישיבה של ועדת השרים בעקבות ההכרזה הדרמטית של נאצר על סגירת המְצרים, שבה נכחו גם חברי הכנסת מן האופוזיציה, ובהם דיין. דיין אמר שיש לתת להיענות לדרישה של ארצות־הברית ולתת סיכוי לדיפלומטיה במשך 48 שעות - זאת אף שסבר שהסיכוי להצלחה של מהלך דיפלומטי נמוך. אם אכן ייכשל המהלך הדיפלומטי, טען, יש להכות את הצבא המצרי ולהשמידו - אם אפשר סמוך לגבול ישראל. עוד טען כי ניתן להניח שמדינות ערב וערביי ישראל יצטרפו למערכה. בכל מקרה, ציין, חייבים לנצח בקרב הראשון.[footnoteRef:24]   [24:   שם, עמ' 400. ] 

אף שעדיין לא מילא תפקיד בממשלה, דעתו של דיין נחשבה מאוד. ואולם, דיין עדיין לא נסך ביטחון בשרים מכיוון שהעריך שישראל נכנסת למלחמה בתנאים נחותים מאוד. בדיונים שהתקיימו לאחר מכן בוועדת השרים (שאליה הוזמנו נציגי האופוזיציה) צייר תמונה קשה של מלחמה בכל החזיתות, ואולי גם חזית פנימית (ערביי ישראל), וביקש ללמוד את תוכניות צה"ל. הוא אמר שמטרת המלחמה היא השמדת מאות טנקים ומטוסים של האויב תוך יומיים־שלושה והכרעה מדינית. לטענתו, ההישג הטריטוריאלי אינו ההישג העיקרי אלא השמדת מרב כוחות האויב. הקרב הראשון, סבר, צריך להיות מכריע. "אנחנו לא בריטניה, שיכולה להרשות לעצמה להפסיד בקרבות הראשונים ואז להתאושש".[footnoteRef:25] אשכול היסס ורצה לנסות לדחות את הפעולה עד להתעצמות נוספת של צה"ל. לכך הגיב דיין: "אני לא פרטנר לדרך זו", ותמך בהמתנה של 48 שעות בלבד. במקביל, בדיונים שנערכו באותו ביום במטכ"ל התרחב סעיף "הכוונה" (המטרה) של המערכה, והוא כלל את כיבוש רצועת עזה ומוכנות להתקפה כללית לכיבוש סיני.  [25:   גלוסקא, 2016, עמ' 273. ] 

דיין המשיך בסיורים בצה"ל, וב־23 במאי הגיע לפיקוד הדרום, שם נפגש עם ישעיהו גביש ועם אנשי הפיקוד. הוא עיין ב"ווריאציות" (כך במקור אצל דיין - היו כמה תוכניות שונות), ומצא שהן "לא מגובשות ולא מחייבות את המצרים לשינוי מערך".[footnoteRef:26] הנקודה הזאת הייתה חיונית בעיניו מכיוון שהיתרונות של צה"ל, לדעתו, היו הגמישוּת וכושר האלתור - זאת לעומת הכבדוּת והאיטיות של צבא מצרים. הוא סבר שתוכנית שתאלץ את צבא מצרים, המתורגל ללוחמה על־פי תסריטים קבועים מראש, לעשות שינויים - תפגע ביכולתו להילחם. למרות זאת דיין התאפק בשלב הזה: "ייתכן שעוד מוקדם שאעיר אני על הדברים. עשר שנים הייתי מנותק מצה"ל, ועליי ללמוד את הדברים קודם שאוכל להגיע למסקנות הנכונות".[footnoteRef:27] [26:   דיין, 1976, עמ' 401. ]  [27:   שם, שם. ] 

גביש סיפר בספרו על אותה פגישה, שבה אמר לו דיין: "אני יכול לומר לך שננצח במערכה, אבל הניצחון יהיה כרוך באובדן מיטב הנוער שלנו. [...] נאבד 20 אלף לוחמים צעירים, אבל אני חוזר ואומר לך: תנצח במלחמה". דיין הגדיר את מטרת המלחמה: "השמדת הצבא המצרי שנכנס לסיני וכיבוש שארם א־שייח', כדי להגן על השיט במצרי טיראן". גביש טען כי "משה החדיר הרגשת ביטחון וידיעה ברורה לקראת מה צריך ללכת".[footnoteRef:28] [28:   גביש, 2016,  עמ' 134-132. ] 

מהפיקוד המשיך דיין לאוגדה 84, שעליה פיקד אלוף ישראל טל, ומשם יצא לפגישה עם מח"ט 7 אל"ם שמואל גונן (גורודיש). הביקור בחטיבה רומם את רוחו מכיוון שמצא את המח"ט וקציניו מלאי ביטחון וחדורי רוח קרב.[footnoteRef:29] בערב נפגש שוב עם גביש, שמסר לו כי הפעולה שמאושרת כרגע כוללת את כיבוש הרצועה ומכה אווירית. למעשה זו הייתה תוכנית "עצמון" שמטרותיה היו השמדת חיל האוויר המצרי, כיבוש רצועת עזה וריתוק כוחות האויב ביתר הגזרות – כל אלה כצעדים מקדימים למתקפה כללית לכיבוש סיני.[footnoteRef:30]  [29:   דיין, 1976, עמ' 402. ]  [30:   על התוכנית ראו: גולן, 2007, עמ' 80, 91-90.   ] 

בדיון שהתקיים קודם לכן במטכ"ל אמנם תמכו רוב האלופים בתוכנית הרחבה יותר - תוכנית "קרדום", אולם הם הניחו שהממשלה לא תאשר זאת.[footnoteRef:31] דיין הסתייג מהתוכנית, והציג לכך שני נימוקים. הראשון, המדיני - עזה על אוכלוסייתה הגדולה עלולה להפוך מקלף מיקוח לעצם בגרון, לנטל. הנימוק השני, הצבאי - יש לחפש דרך להביא להתנגשות גדולה בין צה"ל והצבא המצרי, שבסופהּ יושמד. הוא הסביר זאת הן בצורך להסיר את האיום הצבאי והן בהיבט הפסיכולוגי־תודעתי: ניצחון ברור של ישראל ללא סיוע של בעלות־ברית (מצרים טענה שהובסה במלחמת סיני בשל הסיוע של בריטניה וצרפת לצה"ל[footnoteRef:32]) על הצבא הערבי החזק ביותר.[footnoteRef:33]   [31:   שם, עמ' 88. ]  [32:   מתוך נאומו של נאצר ב־22 במאי - שם, עמ' 92. ]  [33:   דיין, 1976, עמ' 403-402. ] 

דיין תכנן להיפגש עם הרמטכ"ל ב־24 במאי בלילה, אבל קיבל הודעה שהוא חולה (רבין סבל מהתמוטטות באותה עת - כנראה בשל תשישוּת פיזית ונפשית מצטברת. הסיבה שניתנה לכך באותה עת הייתה הרעלת ניקוטין). לפיכך החליט דיין להיפגש עם מפקד אוגדה 38, אריק שרון. מאוחר יותר הוא נפגש עם מח"ט 99, אל"ם יקותיאל אדם ועם מח"ט 14, אל"ם מרדכי ציפורי. הוא הלך איתם לבקר בפלוגות. דיין סיפר על כך: "מפליא כמה רבים המפקדים שאני פוגש (בכל הדרגות) שאומרים: 'הייתי במבצע קדש בסיני, יש לי זיכרונות ואמביציות ביחס לשטח הזה'. מפיהם, ואל סתרי לבי".[footnoteRef:34] מכיוון שדיין היה משוכנע שהמלחמה תפרוץ למחרת היום, הוא השיג מאחד האפסנאים מדים, קסדה וחגור. [34:   דיין, 1976, עמ' 403.] 

בינתיים במטכ"ל, בהיעדרו של רבין החולה ובעקבות ידיעות של הגעתה של דיוויזיה 4 המצרית לקדמת סיני, גובשה תוכנית "קרדום 2".  תוכנית "קרדום 1", שהתבססה על ההנחה שדיוויזיה 4 לא נמצאת בסיני, הפכה ללא רלוונטית. בהנחיית המטכ"ל, ולמורת רוחו של הפיקוד, הצטמצמה שוב התוכנית לכיבוש רצועת עזה בלבד ולהתקדמות לעבר אל־עריש מתוך כוונה לכבוש אותה. ההנחה הייתה שהמעצמות יעצרו את צה"ל לאחר שתי יממות, והוא לא יוכל להספיק להשלים את הכיבוש.[footnoteRef:35]   [35:   גולן, 2007, עמ' 101. ] 

ב־25 במאי, דיין שהיה מתוסכל מכך שלא היה לו תפקיד בעל השפעה ממשית, החליט להתגייס ולבקש תפקיד בחזית הדרום - אפילו כטוראי. הוא כתב מכתב לראש הממשלה אשכול שבו ביקש ממנו לגייס אותו לצה"ל. במכתב הוסיף שאם הדבר לא יתאפשר הוא ימשיך להצטרף ליחידות בשטח וישמש עיניים עבור ההנהגה בנוגע למתרחש בשטח. 
ב־26 במאי ירד דיין שוב לשטח - הפעם לסיור לאורך הגבול עם רצועת עזה בחטיבות ובגדודים שהיו מוצבים באזור, שבמהלכו נפגש עם המפקדים ושוחח עימם. הוא ערך ביקורים באוגדה 31 שבפיקודו של אברהם יפה, וכן בחטיבה 200 בפיקודו של יששכר שדמי ובחטיבה 520 בפיקודו של אלחנן סלע. בשעה 14:00 באותו היום נפגש עם בן־גוריון שהציג בפניו את רעיונותיו, ובמרכזם תקיפה אווירית של שארם אל־שיח'. בתגובה, טען בן־גוריון, יפתח נאצר במלחמה, וישראל תהיה במצב עדיף מבחינה בין־לאומית. דיין העריך את בהירות הניתוח של בן־גוריון, אבל הסתייג לחלוטין מן המסקנות. הוא סבר שעל ישראל לתקוף אווירית וקרקעית סמוך לגבול. הוא נתן עדיפות לשיקול הצבאי, וחשב שאסור לישראל לקחת סיכון, וששיקולים של סיוע בנשק מן המעצמות פחות רלוונטיים מכיוון שזו תהיה מלחמה קצרה. בן־גוריון התעקש בשיחה שהשיקול המדיני הוא הקובע. דיין לא השתכנע.[footnoteRef:36] [36:   שם, עמ' 411. ] 

באותו היום נפגש דיין גם עם ראש המוסד מאיר עמית, שהיה במלחמת סיני ראש אג"ם שלו. דיין שטח בפניו את מטרת המלחמה שלו: להגיע להתמודדות עם הכוח המצרי ולהשמידו בחלק המזרחי של סיני. הוא שלל את ההנחה שכיבוש השטח יהיה קלף מיקוח לשם השגת חופש השיט. כמו כן הוא התנגד לכיבוש הרצועה ולהגעה לתעלה.[footnoteRef:37] יש לציין שגם המפגשים האלה התקיימו על סמך ההיכרות האישית והאמון בין האישים, שכן לדיין עדיין לא היה שום תפקיד רשמי.  [37:   שם, עמ' 412. ] 

דיין המשיך במסעותיו, וב־27 במאי נפגש עם ראש אג"ם עזר ויצמן, שהפציר בו לצאת לתקיפה מיד. דיין השיב שעליו לראות את החומרים של אמ"ן מכיוון שאינו בטוח מהן כוונותיהם של המצרים. מאוחר יותר נפגש עם סגן ראש אמ"ן דוד כרמון, ולמד על היערכות המצרים בסיני ועל האפשרויות העומדות בפניהם.[footnoteRef:38] [38:   שם, עמ' 413-412. ] 

ב־28 במאי, בעקבות בקשתו של נשיא ארצות־הברית לינדון ג'ונסון לתת הזדמנות לערוץ הדיפלומטי, התכנסה הממשלה והחליטה להמתין. הצבא חרק שיניים, וכך גם הציבור הישראלי, שסבר שההחלטה הזאת מעידה על המבוכה של הממשלה. הלחץ של הציבור לשינויים בהנהגה גבר. באותו היום נשא אשכול את "הנאום המגומגם" הידוע, שגרם למפח נפש בצה"ל ובציבור. הנזק המורלי היה גבוה. ישראל ליאור סיפר שחיילים ומפקדים שהיו פרוסים עם יחידותיהם בחזית פרצו בבכי כאשר שמעו את הנאום.[footnoteRef:39] היום, שהתחיל רע מבחינת אשכול, המשיך רע כאשר התעמת בפגישה עם פורום מטכ"ל עם "הסוסים האבירים", שדחקו בו לצאת לפעולה.       [39:   הניסיון של המנהיגים בתקופה המדוברת עם התקשורת ורמת המודעוּת שלהם אליה היו נמוכים במידה רבה מאלה של המנהיגים כיום. בנאום של אשכול, שהוקרא מן הכתב, הוכנסו מחיקות ביד ושינויים של הרגע האחרון. אשכול התקשה לקרוא את התיקונים ויצא שנשמע מגמגם ומהוסס בשעה שהיה אמור להקרין ביטחון ונחישוּת - הבר, 1988, עמ' 194. ] 

גביש כתב בספרו שהלחץ למינוי "סמכות ביטחונית" - דיין או אלון - נבע במידה רבה מהנתק ומחוסר ההערכה של אלופי המטכ"ל לאשכול. הוא תיאר ביקור של אשכול בפיקוד לאחר שנמסרה ההודעה על סילוק משקיפי האו"ם: 
ראש הממשלה גילה מעט מאוד הבנה בנושאים צבאיים שהצגתי בפניו. התרשמתי שאין לו מושג בתחום הצבאי, וכי הוא אינו מבין את המצב לאשורו. המונחים דיוויזיה, חטיבה, ארטילריה, שריון - לא אומרים לו דבר. כשהסברתי לו שאבו עגילה מוחזקת על־ידי חטיבה שמתוגברת בשישה גדודי ארטילריה ובכ־80 טנקים, שאלתו היחידה הייתה כמה חיילים יש שם. כאשר השבתי שמדובר ב־6,000 חיילים מצרים ענה ביידיש "דאס אין גאנצן?" [זה הכול?].[footnoteRef:40]  [40:   גביש, 2016, עמ' 113.] 

נהוג לתאר את הפגישה הדרמטית בין אשכול לאלופים ככזאת שבה הם התקיפו אותו בצורה חריפה, ולחצו אותו לפינה עד שנדמה היה שהם חורגים מסמכותם.[footnoteRef:41] גביש תיאר את הפגישה בצורה הפוכה. לדבריו, האלופים הרגישו מתוסכלים מכך שלא מבינים אותם ושאין מי שמקשיב להם. גביש כתב: [41:   תיאור שמתבסס בעיקר על עדותו של ישראל ליאור, המזכיר הצבאי של ראש הממשלה - הבר, 1988, עמ' 198 . ] 

"אשכול נראה לי מנותק מהמצב. [...] אלופי המטה הכללי התחילו להבין שראש הממשלה אינו חי את המציאות".[footnoteRef:42] לאחר שסיים את דבריו השמיעו האלופים דרישה לביצוע מתקפה. אשכול הגיב בדברים קשים: 'אתם לא מוסריים, אם אתם תובעים לתקוף צבא שלא תקף אותנו'. אלוף אברהם יפה שסייע לאשכול ענה, דמעות מבצבצות בעיניו: 'אנחנו לא מוסריים?'. היינו המומים ולמועקה התווספה פקודה חדשה ותוכנית חדשה 'רוגל 4' להיערך להגנה שבועיים נוספים. האווירה הייתה כמעט על סף התפוצצות".[footnoteRef:43]  [42:   גביש, 2016, עמ' 126- 128. ]  [43:   תא"ל ישראל ליאור מצוטט בתוך גולן, 2007, עמ' 125. ] 


בעקבות הפגישה, כשהיה ברור שלא תאושר תקיפה, בדק המטה הכללי אפשרות לשחרור מילואים. למעשה, בשלב הזה נמצא צה"ל בתכנונים של מעבר ממתקפה למגננה.[footnoteRef:44]  [44:   גולן, 2007, עמ' 131. ] 

ב־30 במאי המשיך דיין לנצל את קשריו ואת מעמדו האישי כדי להתעדכן בתוכניות, ונפגש באילת עם מפקד חיל הים שלמה אראל. הוא שמע סקירה על האפשרויות לכיבוש שארם אל־שיח' על־ידי חיל הים. בסוף היום נפגש בתל־אביב עם מאיר עמית - לקראת צאתו לשליחות בארצות־הברית. 
האירוע המרכזי באותו היום היה נסיעתו של מלך ירדן חֻסין לפגישה עם נשיא מצרים, שבה התקבלה החלטה להכפיף את צבא ירדן לפיקודו של צבא מצרים. צה"ל עבר באותה עת להיערכות ולמצב מנטלי של המתנה ומגננה, וההחלטה הזאת גרמה לתפנית חשובה. בשל ההסכם הפכה החזית הירדנית בבת אחת לכזאת הנמצאת בעדיפות גבוהה יותר - מיד אחרי זו המצרית. החזית הסורית קיבלה את העדיפות הנמוכה ביותר. מלך ירדן אף הסכים לכניסת כוחות עיראקיים לתחומי ממלכתו. גופי התכנון במטכ"ל קיימו דיונים על כיבוש הגדה -  במקביל למגננה בחזית המצרית, כלומר, על מצב שבו החזית הירדנית הופכת לעיקרית.[footnoteRef:45]  [45:   שם, עמ' 135. ] 

לדיין היו השגות על התוכניות הללו. ב־31 במאי הוא נפגש עם עוזי נרקיס, ולמד את התוכניות של פיקוד המרכז. הוא סבר שניתן לכבוש את האזורים השולטים על ירושלים (בית־הספר לשוטרים, רכס אל־עזיז, צור באחר וארמון הנציב) ללא תוספת של כוחות. כמו כן סבר שהכוח כולו צריך להיות מרוכז בחזית המצרית עד הכרעת הצבא המצרי, ושכלפי ירדן יש לנקוט מדיניות של בלימה.[footnoteRef:46] בהמשך אותו היום סירב דיין להצעה להתמנות לסגן ראש הממשלה מכיוון שהיה מעוניין בפיקוד על חזית הדרום.[footnoteRef:47] בסוף היום סקר הרמטכ"ל יחד עם המטה הכללי את התוכניות, וקבע כי האויב העיקרי הוא מצרים: "ואל לשום חזית להסיט את צה"ל מהעיקר".[footnoteRef:48] [46:   שם, עמ' 138.]  [47:   דיין, 1976, עמ' 416. ]  [48:   גולן, 2007, עמ' 140.] 

דיין נפגש עם רבין כדי לדון עימו בבקשתו להתמנות למפקד חזית הדרום. רבין שאל את דיין אם יקבל את סמכותו. דיין, שהמפגש עם הכוחות האמריקניים בווייטנאם הותיר בו את חותמו, ענה שיחסיו יהיו דומים לאלה שבין יושב־ראש המטות המשולבים ומפקד הזירה האמריקנית. לכך ענה רבין, ובצדק, שהדוגמה אינה רלוונטית לישראל.[footnoteRef:49] דיין הדגיש שוב כי רבין הוא הרמטכ"ל וכי הוא אינו מעוניין להחליפו. [49:   רבין, 1979, עמ' 176. ] 

ב־1 ביוני מוּנה דיין לשר הביטחון. בשעות הבוקר של אותו היום עדיין לא היו סימנים לכך שהוא עומד להתמנות לשר הביטחון כעבור כמה שעות. דיין נסע לפיקוד המרכז, ועלה לתצפית עם אלוף הפיקוד עוזי נרקיס. הוא היה מוטרד בין היתר מכך שהירדנים עלולים לנתק את כביש ירושלים-תל־אביב. דיין למד את תוכנית הפיקוד, ודעתו עליה הייתה חיובית.[footnoteRef:50] אחר־הצהריים הוא נפגש עם עוזר ראש אמ"ן דוד (דודיק) כרמון. בשלב הזה ההנחה של דיין הייתה שהוא יקבל את תפקיד מפקד חזית הדרום. סא"ל שייקה ברקת, ראש מודיעין חיל האוויר, ששמע שדיין נמצא כעת בתדריך סודי ביותר אצל עוזר ראש אמ"ן התפרץ לחדר,  ואמר לדיין ההמום שיש לו הערכה מודיעינית שונה מזו של אמ"ן. ברקת, בניגוד לאמ"ן, העריך שהמצרים יכולים ליזום מלחמה וסבר שרצוי שצה"ל יהיה זה שיכה ראשון. לאחר שהתאושש מן החוצפה של הסגן־אלוף הצעיר, הקשיב דיין להערכה שלו. ככלל, דיין העריך תמיד דעה שונה מהדעה השלטת.בסוף הסקירה אמר לו ברקת: "אתה מבזבז כאן זמן, לך תתמנה לשר הביטחון". לדברי ברקת, דיין יצא מן החדר והחל לרדת במדרגות. ברקת וכרמון ירדו אחריו. בקצה גרם המדרגות נעצר בהיסוס, וכרמון אמר לו: "סע לפיקוד הדרום". לעומת זאת ברקת צעק: "סע לירקון [בית המפלגה], לך תתמנה לשר הביטחון. אתה תהיה שר הניצחון".[footnoteRef:51] יחסי אמון נוצרו בין דיין וברקת ובמהלך שנות עבודתם המשותפת קרה לא אחת שדיין התקשר ישירות לברקת, תוך דילוג על כל שרשרת הפיקוד, כדי לשמוע את דעתו בנושאים שונים.    [50:   דיין, 1976, עמ' 417.]  [51:   ריאיון המחבר עם שייקה ברקת, רמת השרון, 10 במאי 2017. הסיפור גם מופיע אצל עמוס גלבוע, מר מודיעין: אהרל'ה, אלוף אהרון יריב, ראש אמ"ן, משכל, תל־אביב, 2013 , עמ' 291. ] 

באותה עת נפגש רבין עם אשכול. בפגישה סיפר אשכול לרמטכ"ל על מברק שהגיע מוולטר רוסטו, היועץ לביטחון לאומי.[footnoteRef:52] במברק הבהיר, בשמו של הנשיא ג'ונסון, שארצות־הברית אינה יכולה לעמוד בהתחייבות לפתוח את המְצרים. המשמעות לישראל הייתה קשה - המהלך המדיני הגיע למעשה למבוי סתום.  [52:   הבר, 1988, ] 


מינוי לשר הביטחון: משרה ביטחון, 5-1 ביוני 
ב־1 ביוני נכנע אשכול ללחצים הפוליטיים שהופעלו עליו, והחליט למנות את דיין לשר הביטחון. מינוי דיין היה תנאי לממשלת ליכוד לאומי, שעל הקמתה החליט אשכול באותו היום בעקבות הלחצים שהופעלו עליו הן על־ידי הציבור והן על־ידי הממשלה. ממשלת הליכוד הלאומי כללה את מפלגת גח"ל בראשות מנחם בגין, ואת מפלגת רפ"י בראשות בן־גוריון, פרס ודיין. בשעה 16:15 הודיע אשכול לדיין שהוא ממנה אותו לשר הביטחון.[footnoteRef:53] זמן קצר לאחר מכן סוכם על הרחבת הממשלה לממשלת ליכוד לאומי, שכללה את גח"ל והליברלים. בדיון שקיימה הממשלה המורחבת סקר ראש אמ"ן את היערכות הכוחות המצריים, והוסיף ידיעות בנוגע לכוח דיוויזיוני של צבא עיראק שהחל להתרכז בגבול ירדן. בשעה 16:30 הושבע דיין לתפקיד שר הביטחון. סמכויותיו הוגדרו במדויק. בנוסף מינה אשכול את הרמטכ"ל לשעבר יגאל ידין ליועץ לענייני ביטחון לראש הממשלה, כדי שישמש משקל נגד לדיין. בשעה שדיין היה בדרכו ללשכת ראש הממשלה אירעה הפגישה הנסערת בין ויצמן לאשכול, שתוארה בתחילת הפרק. אשכול היה המום.[footnoteRef:54] ההתפרצות של ויצמן נבעה מתסכול אישי לאחר שנודע לו שאלוף חיים בר־לב מונה לסגן הרמטכ"ל, מינוי שכנראה סתם את הגולל על הסיכוי שלו להתמנות לרמטכ"ל, וכן מהצטברות המתח של הימים האחרונים. במובן הזה התפרצותו ביטאה גם את התחושה הכללית של יתר אלופי המטכ"ל. האירוע הזה, והישיבה הקשה שהייתה לאשכול עם אלופי המטכ"ל ב־28 במאי, היו ביטויים של הלחץ שבו היו נתונים אלופי המטכ"ל בתקופת ההמתנה ושל הלחץ שהם הפעילו על הדרג המדיני, בייחוד על אשכול.   [53: הבר, 1988, עמ' 182.    ]  [54:   גולן, 2007, עמ' 143.] 

מינוי דיין התקבל בציבור בהתלהבות עצומה. עם כניסתו לתפקיד, לאחר שהתבהר שהאופציה הדיפלומטית נכשלה, השתררה תחושה שטבעת החנק סביב צווארה של ישראל מתהדקת. בעקבות הסכם חֻסין-נאצר וכניסתו של כוח עיראקי לירדן, הצטרף דיין באופן נחרץ לעמדת הצבא שלפיה יש לצאת לפעולה ושכל המתנה נוספת מזיקה. ההתמקדות של דיין הייתה במצרים - הוא קיווה שיוכל לשמור על רמת הסלמה נמוכה בחזיתות האחרות. 
את האווירה שיצר המינוי של דיין תיאר אבנר פלק אז סטודנט בארה"ב:
  הייתי אז סטודנט משתלם באוניברסיטת וושינגטון שבסנט לואיס. היינו נפגשים יום־יום לפני המלחמה במועדון הסטודנטים של "בני ברית". [...] אחד מאיתנו [...] נכנס והכריז בנימת ניצחון: "חבר'ה אל תדאגו, דיין התמנה לשר הביטחון - אנחנו ננצח". כל הישראלים שנכחו במקום פלטו אנחת רווחה ומחאו כפיים. שמו של משה דיין הילך עלינו קסם. [...] גם בצה"ל הייתה שמחה גדולה וחגגו את מינויו של דיין.[footnoteRef:55]  [55:   פלק, 1985, עמ' 254.  ] 

תיאור אחר של התגובה למינויו של דיין בקרב החיילים בעמדות ההמתנה ניתנה בספר אחר: "כרוח סערה עברה הידיעה [על מינוי דיין - א"ש] במחנות הפזורים במדבר, חיילים הריעו ולחצו ידיים. ראו במינויו לא רק מוצא ממצב ההמתנה המייגע וחסר התכלית, אלא סיכוי לניצחון".[footnoteRef:56] [56:   אורי אבן, אריק: דרכו של לוחם, בוסתן, תל־אביב, 1974, עמ' 171. ] 

ב־2 ביוני התקיים דיון נוסף של הממשלה והמטכ"ל - הפעם עם דיין כשר הביטחון. גביש תיאר את האווירה בדיון: 
ראש הממשלה שוב חזר על הצורך בפתרון מדיני, אך משה דיין ומנחם בגין שינו את מערך הכוחות. יצאנו מישיבת הממשלה בהרגשה שיש על מי לסמוך. זו לא רק הייתה התחושה שלנו. היה נדמה שאנחנו נסחפים בהרגשה הכללית במדינה. משה דיין שינה את הלך הרוחות מן הקצה אל הקצה. זה היה משונה אך זאת הייתה עובדה.[footnoteRef:57]  [57:   גביש, 2016, עמ' 147-146.] 

אפילו עזר ויצמן, שהתפרץ כמה שעות קודם לכן על אשכול בעניין מינויו של דיין, כתב: "הוא בא בדיוק בזמן, חיזק את הלבבות, הפיג את הספקות [...] נתן דחף אדיר לנכונות להילחם [...] לתביעה שלא ללכת על איזה פעולה מוגבלת, אלא להריסה טוטלית של הצבא המצרי".[footnoteRef:58] [58:   עזר וייצמן , לך שמים לך ארץ, הוצאת מעריב , תל אביב 1975 , עמ' 265 .] 

בדיון סקר רבין את ההתעצמות הצבאית סביב ישראל. הוא אמר: "הולכת ונסגרת טבעת חנק צבאית מדינית סביבנו, שאיני מאמין שמישהו אחר יפתח אותה. [...] יש לתת מכה לנאצר ולצבא המצרי תוך כדי בלימה וספיגה בחזיתות האחרות".[footnoteRef:59] דיין הסביר בדיון את המשמעויות של השתהות נוספת. לדבריו, צה"ל צריך את הזמן כדי להספיק למלא את משימותיו העיקריות - לפני שהמעצמות יעצרו את המהלך. הוא טען שהשתהות תגרום למספר רב של אבידות. בהסתמכו על הניסיון במערכת סיני אמר,  שאפשר לסיים את המשימה בשישה ימים. רבין כתב: "מצאנו תמיכה וחיזוק לעמדותינו בדברי שר הביטחון החדש, משה דיין, בהופעת הבכורה בתפקידו החדש".[footnoteRef:60] [59:   גולן, 2007, עמ' 149.]  [60:   רבין, 1979, עמ' 181. ] 

דיין הדגיש בדיון את ממד הזמן. ככל שעובר הזמן האויב מתבצר, יהיו לכך כמה משמעויות: תשלום מחיר גבוה יותר באבידות כשתגיע עת המתקפה; שיפור ההתבצרות של האויב ישפיע על קצב ההתקדמות בשטח; והמעצמות יכפו על ישראל להפסיק את המערכה לפני השלמת היעדים. מכיוון שדיין סימן שתי מטרות בדירוג: חיסול הכוח המצרי בשלב הראשון וכיבוש אל־עריש ופתיחת המְצרים בשלב השני, הוא חשש שהעיכוב בהתקדמות לא יאפשר את השלמת השלב השני.[footnoteRef:61] [61:   דיון מטכ"ל מיוחד עם ועדת השרים לענייני ביטחון, כ"ג באייר תשכ"ז, 2.6.1967 - ארכיון המדינה, תיק EES0002.] 

לאחר הדיון זימן ראש הממשלה את השרים דיין, אבן ואלון וכן את הרמטכ"ל ואת מנכ"ל משרד ראש הממשלה לדיון לקראת "הדיון הסופי", שבו יוחלט על יציאה למלחמה. דיין פתח את הדיון וטען שיש לפתוח מיד במלחמה, שמטרתה הבסת צבא מצרים, ולא יעד גיאוגרפי כלשהו. המערכה, כך טען, תימשך שלושה-חמישה ימים, שבמהלכם ישמיד צה"ל את חיל האוויר המצרי ויכבוש מרכזים חשובים, בהם אל־עריש. אלון הציע תוכנית שכללה הגעה לתעלת סואץ, אך דיין שלל אותה.
ב־2 ביוני בשעה 19:30 הוצגו תוכניות המתקפה בפיקוד הדרום בפני הרמטכ"ל. הן כללו שתי אפשרויות שונות: הראשונה - כיבוש שטח שיוחזק כקלף מיקוח מדיני; השנייה - כיבוש קדמת סיני והשמדת כוח הצבא המצרי הנמצא בו. סגן הרמטכ"ל אלוף חיים בר־לב, ראש מחלקת המבצעים אלוף עזר ויצמן, ומפקד אוגדה 84 אלוף ישראל טל תמכו באפשרות הראשונה, שלא הותנתה בעליונות אוויריית ובשקט בחזית הירדנית. אלוף גביש, אלוף יפה ואלוף שרון, תמכו באפשרות השנייה. ב־20:30 הגיע דיין, והנוכחים הציגו בפניו את שתי האפשרויות. 
דיין, שהתבסס על ניסיונו במלחמת סיני, הדגיש את חשיבות הזמן ואת העובדה שהשטח שיש לכבוש צריך לכלול את אל־עריש. הוא טען שיש להשמיד את שריון האויב כשהוא בתנועה ומהאגפים. המצרים ישלחו שריון למקומות המותקפים - ואז יש להשמידו. במהלך הדיון הביע דיין שוב את התנגדותו לכיבוש רצועת עזה ולהגעת צה"ל לתעלה. בשלב הזה הכריע את הדיון כשקבע כי ברור כעת שהמשימה העיקרית היא השמדה של הצבא המצרי בסיני, וכי כדי למלא את המשימה יש לכבוש את רוב סיני, אבל מסיבות מדיניות אין להגיע לתעלה.[footnoteRef:62] בהציגו עמדה נחושה בעד תוכנית מתקפה גדולה, שמטרתה השמדת צבא מצרים, קבר דיין סופית את התוכניות המוגבלות יותר שהציע צה"ל.  [62:   גולן, 2007, עמ' 160.] 

בין 4-2 ביוני חל כרסום הולך וגובר בעמדתו של אשכול בנוגע לדחיית הפעולה. השדרים שהגיעו מן האמריקנים לא היו חד־משמעיים. לעומת זאת, נשיא צרפת שרל דה גול הזהיר את ישראל מלצאת למלחמה, ומנהיג ברית־המועצות ליאוניד ברז'נייב אף איים עליה. התברר שאין בכוונת ארצות־הברית לשלוח, כפי שהבטיחה, שייטת בין־לאומית - תוכנית "רגאטה" - שתפרוץ את המצור הימי במצרי טיראן.[footnoteRef:63] "הגענו למיצוי המרבי של פעילותנו המדינית",[footnoteRef:64] אמר אשכול, שביטחונו בכך שיש לצאת לפעולה התחזק על רקע דיווחיו של מאיר עמית מארצות־הברית. עמית יצא ב־31 במאי לשליחוּת חשאית בארצות־הברית, ונפגש עם שר ההגנה רוברט מקנמרה ב־1 ביוני - בידיעתו של הנשיא ג'ונסון ובאישורו. הרושם שעמית קיבל ממקנמרה היה שארצות־הברית לא תתנגד לפעולה של ישראל - "אור צהוב מהבהב" כפי שכינו זאת לאחר מכן. בישיבה שנערכה ב־4 ביוני הגיע שדר מנשיא ארצות־הברית, שבו ציין את המחויבות לביטחון ישראל. הוא הוסיף: "הוחלפו דעות עם גנרל עמית". הפירוש של ישראל לשדר הזה היה שארצות־הברית מבינה את מצבה של ישראל ומקבלת את עמדתה.[footnoteRef:65] [63:   בר־און, 2014, עמ' 219.]  [64:   שם, עמ' 220.]  [65:   אורן, 2004, עמ' 197.] 

ב־4 ביוני בשעה 8:30 בבוקר התכנסה ישיבה של ועדת השרים לענייני ביטחון. בתחילת הדברים הקריא אבא אבן מסר ממקנמרה, שאמר כי הוא מעריך ומכבד אישית את דיין, אשר הביא מווייטנאם את הדין־וחשבון וההערכה השקולים ביותר שהובאו אי פעם לתשומת ליבו, וציין את בהירות המחשבה של שר הביטחון.[footnoteRef:66] דיין הוחמא מן המסר, וציין את הערתו של מקנמרה כלפיו ביומנו.[footnoteRef:67] [66:   ישיבת ועדת השרים לענייני ביטחון, כ"ה באייר תשכ"ז, 4.6.1967 - ארכיון המדינה, תיק EES0002.]  [67:   דיין, 1976, עמ' 427.] 

נראה שבנקודה הזאת הרגיש דיין שהגיע "הרגע שלו", והוא פתח בסקירה מפורטת ביותר, שכללה הערכת מצב ושיקולי החלטה. הוא פתח ואמר, ספק בהומור ואולי בעקבות המחמאה שקיבל רגע קודם לכן, שכעת הוא רוצה להתייחס לשיקולים הביטחוניים בזירה הישראלית, ולא לאלה שהיו בווייטנאם. בהמשך דבריו ציין שהיה אחד היחידים במערכת הביטחון של ישראל שהזהיר כי יסגרו את המְצרים, ולאחר מכן הסביר שההצהרות של נאצר ממלכדות אותו, ויוצרות בעצם מצב שהוא מחויב אליהן. "לפני שנאצר חותם על שטרות, הוא חייב למלא אותם". 
דיין הוסיף שההתפתחות החמוּרה ב־24 השעות האחרונות הייתה הכפפת צבא ירדן לפיקודו של צבא מצרים, שמשמעותה הייתה פתיחת חזית נוספת. פריסת הכוחות העידה על כוונות תוקפניות, מספר הטנקים גדל באופן חריג, וכדי להמחיש זאת ציין דיין שבמערכות אל־עלמיין ובקרבות אחרים במלחמת־העולם השנייה היו בשטח פחות מ־1,000 טנקים, וכעת מספרם רב יותר. הוא קבע: "אם הם יפתחו בפעולה ראשונים, נהיה עסוקים במגננה, ולא נוכל ללכת לא לאל־עריש ולא למקומות אחרים. לעומת זאת אם נהיה היוזמים - נוכל להגיע למשהו". 
לאחר מכן התייחס דיין לשתי טענותיו של אבן נגד מתקפה של ישראל: הראשונה - ביחס להתחייבות שניתנה לנשיא ארצות־הברית להמתין עוד שבוע עד שתוקם שייטת בין־לאומית. הטענה השנייה הייתה בנוגע לירייה הראשונה, שכן ארצות־הברית ביקשה: "אל תהיו אתם אלה שיירו את הירייה הראשונה". במצב הזה, הסביר דיין, "נהיה במשך שבוע נתונים לחסדיו של האויב. ברצותו יזום. וגם אם יגיעו האוניות והם יירו עליהן ואנחנו נגיב בכל הכוח - הרי ברור שהם כבר יהיו מוכנים לתגובתנו". הבעיה של ישראל, קבע דיין, שהיא נמצאת בנחיתוּת מספרית קשה, ויתרון האיכות בתנאים מסוימים לא יפצה על נחיתוּת הכמות. לכן יש משמעות "פטלית", בלשונו של דיין, לירייה הראשונה. הוא סיכם: "יש סביבנו טבעת צבאית הולכת ומתהדקת, ולכן יש לתת עדיפות כרגע לשיקול הצבאי על־פני זה המדיני, יהיה המצב המדיני מה שיהיה. נתחיל במערכה הצבאית, אבל את המערכה המדינית נתחיל רק אחרי שלושה ימים מתוך הנחה שהרוסים לא יתערבו צבאית במהלך שלושת ימים אלה". או אז, גרס דיין, תהיה ישראל במצב מדיני לא טוב, אבל "נהיה בחיים, נשרוד מבחינה צבאית וזה סדר הקדימות הנכון במצב זה".[footnoteRef:68] [68:   ישיבת ועדת השרים לענייני ביטחון, כ"ה באייר תשכ"ז, 4.6.1967 - ארכיון המדינה תיק EES0002.
] 

בשלב מאוחר יותר בדיון העלה אשכול פעם נוספת את האפשרות שהאמריקנים יגיעו עם הצי השישי וייצרו הרתעה. האפשרות הזאת הייתה יותר משאלת לב מאשר אפשרות מעשית. בתשובתו של דיין ניכרת שוב השפעת התנסותו בווייטנאם. דיין הסביר שהוא מעדיף את צה"ל, שכן אלפי חיילי מארינס לא יעשו יותר מן הטנקים של צה"ל. הוא ציין שבשלב הזה חצי מיליון חיילי ארצות־הברית אינם גוברים על מאתיים אלף וייטנאמים. כוונתו של אשכול הייתה כמובן לכוח הרתעה סימבולי של מעצמה כמו ארצות־הברית, שהוא הרבה מעֵבר לסדר הכוחות שהיא שולחת כאיתות. סביר להניח שדיין הבין זאת, אך סבר שכוחה של ארצות־הברית נשחק, והעובדה היא שהווייטנאמיים מראים שניתן לאתגר את האמריקנים. 
ב־4 ביוני בצהריים התקיימה ישיבת ממשלה מורחבת, שבה עדכן דיין את חברי הממשלה האחרים. המגמה המדאיגה לדעתו הייתה פתיחת החזית הירדנית והחזית הסורית והאפשרות של מתקפה יזומה שלהן - מצב שאותו כינה "טבעת החנק". בישיבה דוּבר על כך שהמועד הצפוי של המתקפה על ישראל הוא 5 ביוני. דיין היה מודאג מאוד משני גדודי הקומנדו המצריים שנשלחו לירדן, שהיו מיועדים למשימות התקפיות מיוחדות. כמו כן טען שהמשמעות של איבוד היוזמה היא קשה. "איננו דומים לאמריקנים", אמר. "אין לנו רזרבות. ובעוד אנחנו מחכים הם מתעצמים ומתבצרים". מכה מקדימה, הסביר, יכולה להיות שוות ערך להוצאה מכלל פעולה של מאה מטוסים. "זה שווה יותר מכל תוספת נשק שנקבל מארצות־הברית בששת החודשים הקרובים". לדבריו, החשש מאמברגו נשק אינו עומד מול היתרון של מכה מקדימה. הסיכוי היחיד לנצח במלחמה, קבע, יהיה באמצעות מכה ראשונה: "אז אנחנו פורצים בסיני ומחזיקים בכוחות מעטים בחזיתות האחרות. המכה הראשונה היא זו שתאפשר להכתיב את מהלך המלחמה כולה. יש גבול ליכולת שלנו לנצח, ובמקרה אחר אנחנו עלולים להפסיד את המלחמה".[footnoteRef:69]  [69:  ישיבה מורחבת של ועדת השרים לענייני ביטחון, כ"ה באייר התשכ"ז, 4.6.1967 (אחר הצהריים.] 

בעת ניסוח החלטת הממשלה ביקש אבא אבן מסיבות מובנות להשמיט את המילה "מקדימה". בתגובה הציע דיין את הנוסח הבא: 
1. הממשלה מחליטה לנקוט פעולה צבאית שתביא לשחרור ישראל מטבעת החנק הצבאי המתהדקת והולכת סביבה, ותמנע את ההתקפה העומדת להיערך עליה על־ידי כוחות "המפקדה הערבית המאוחדת".
2. הממשלה מסמיכה את ראש הממשלה ואת שר הביטחון לאשר למטה הכללי של צה"ל את מועד הפעולה.
3. חברי הממשלה יקבלו בהקדם האפשרי את האינפורמציה הנוגעת לפעולות הצבאיות שתיערכנה על־ידינו.[footnoteRef:70]  [70:   ישיבה מורחבת של ועדת השרים לענייני ביטחון, כ"ה באייר התשכ"ז, 4.6.1967 (אחר הצהריים) - ארכיון המדינה, תיק מס' 0013qq9 .] 

הצעת הנוסח של דיין התקבלה כהחלטת הממשלה - בתוספת סעיף הנוגע לפעילות דיפלומטית של שר החוץ. 18 שרים הצביעו בעד, שני שרי מפ"ם התנגדו והציעו להמשיך לחכות. הוחלט ששעת ה־"ש" תהיה ב־7:30 בבוקר. 
לאחר הישיבה נסע דיין לפיקוד הצפון לפגישה עם דוד אלעזר, והדגיש בפניו שחזית סוריה חייבת להישאר במגננה. "אין לנו עניין לפתוח בחזית שלישית", אמר. הוא ציין שלדעתו הירדנים יפתחו במלחמה, אבל ייתכן שהסורים יֵשבו בשקט ויסתפקו בהפגזת יישובים.[footnoteRef:71] [71:   גולן, 2007, עמ' 182. ] 

בערב קיים דיין דיון בלשכתו, שבו השתתפו יגאל ידין, יועץ ראש הממשלה לענייני ביטחון, צבי צור, עוזר לשבר הביטחון, וראש אגף מודיעין אהרון יריב, שעסק באפשרות לביים תוקפנות מצרית כדי ליצור עילה למתקפה של ישראל. דיין התנגד לאפשרות הזאת משום שסבר שכל שקר סופו להתגלות. "המוסר והצדק לצידנו", אמר, "ואיננו נזקקים לתרגילים שכאלה".[footnoteRef:72] לאחר מכן יצא לפגישה ב"בור" עם נציגי חיל הים, והורה גם להם שלא להסלים את הגזרה מול סוריה.  [72:   דיין, 1976, עמ' 430.] 

בדומה להונאה שיצר במלחמת סיני, גם הפעם פעל דיין ליצור הונאה, למעשה להרדים אותו. בימים שבין מינויו לשר הביטחון ובין פרוץ המלחמה פעל דיין להטעות את יריביה של ישראל וליצור רושם שפניה אינם למתקפה, אלא להמתנה לחבל הצלה מהקהילה הבין־לאומית. וינסטון צ'רצ'יל (שנקרא על שמו של סבו ראש ממשלת בריטניה) שהיה עיתונאי של העיתון טיימס, ראיין ב־1 ביוני את דיין, ובסוף הריאיון שאל אותו שלא לציטוט אם צפוי "משהו" בימים הקרובים ולכן כדאי שיישאר בארץ. דיין ענה לו שייסע בשקט חזרה ללונדון.[footnoteRef:73] ביומנו כתב שהתשובה המטעה שנתן לעיתונאי הצעיר אינה נוראית, שכן הוא ידיד אמיתי של ישראל, ומן הראוי שייתן ידו להטעיית אויביה. גם לכלי תקשורת אחרים נתן דיין את הרושם שפניה של ישראל אינם למלחמה. ב־3 ביוני ערך מסיבת עיתונאים ראשונה כשר ביטחון, והצהיר: "מאוחר מדי להגיב בשטח הצבאי על חסימת מְצרי טיראן, ומוקדם מדי להסיק מסקנות לגבי הדרך הדיפלומטית".[footnoteRef:74] [73:   שם, עמ' 423. ]  [74:   בר־און, 2014, עמ' 223.] 

בסביבות חצות הלילה שבין 4 ל־5 ביוני התקיימה ישיבה אצל ראש הממשלה שבה נכחו כמה שרים בכירים. בישיבה התקבלה דעתו בנוגע לאופן ניהול ההודעות לציבור על פרוץ המלחמה. ההחלטה הייתה להודיע באופן לקוני על פרוץ מעשי איבה בין צה"ל וצבא מצרים ולמסור הודעה מפורטת יותר לאחר שיגיעו נתונים מן החזית. בהמשך הישיבה אמר דיין שעל הירדנים לדעת שאסור להם לתקוף. יתכן שדיין כבר הרהר על האפשרות לפתוח חזית שנייה ולכבוש את העיר העתיקה בירושלים.[footnoteRef:75] [75:   הבר, 1988, עמ' 222.] 

ב־4 ביוני פורסמה פקודת "נחשונים" על־ידי אג"ם־מבצעים -  התוכנית הסופית של המערכה. בחזית הדרום יעדי צה"ל היו: השמדת צבא מצרים, כיבוש אל־עריש עד ג'בל לִבני ומוכנות לכיבוש רצועת עזה ולתנועה לעבר התעלה. באשר לגזרות האחרות, נכתב, יהיה צה"ל במגננה.[footnoteRef:76] גביש ציין בספרו שאת סעיף המוכנות לכיבוש התעלה הוסיף על דעת עצמו ראש מחלקת מבצעים במטכ"ל, יצחק (חקה) חופי, כשהמיר את התוכנית הפיקודית לזו המטכ"לית.[footnoteRef:77] התוכנית כללה פעילות הונאה מודיעינית במרכז הגזרה באזור מצפה רמון כדי למשוך ריכוזי כוחות מצריים מצפון לדרום. הונאה הייתה מרכיב חשוב מבחינת דיין, שהצביע על כך שהתוכניות הראשוניות שהציג המטכ"ל לא כללו את המרכיב הזה.   [76:   פקודת מבצע "נחשונים" מובאת בתוך גולן, 2007, עמ' 189.]  [77:   לדברי גביש, הוסיף חקה את חמש המילים: "להיות מוכנים לכבוש את התעלה" - גביש, 2016, עמ' 156.] 

בשעה 7:30 ב־5 ביוני הגיע דיין ל"בור" של חיל האוויר, ורבע שעה לאחר מכן, לאחר שמטוסי חיל האוויר המריאו, נשמעה בארץ אזעקה. המלחמה החלה. 

ניהול המלחמה, 10-5 ביוני 
    
היום הראשון, 5 ביוני, השמדת חילות האוויר הערביים, פריצה בסיני, דילמות מול ירדן
בשעות הבוקר הטיל חיל האוויר כמעט את כל מטוסיו הכשירים לתקיפת שדות התעופה המצריים. מבצע "מוקד" יצא לדרך. תוך כדי טיסה בגובה נמוך ובדממת אלחוט, כדי לא להתגלות על־ידי הרדארים המצריים, הפילו המטוסים בשעה 7:45 את הפצצות הראשונות על המסלולים המצריים ועל דירי המטוסים. לכולם היה ברור כי מבצע "מוקד" יקבע את גורל המערכה כולה.  
בשעות הראשונות היו נשואות עיני כולם לתוצאות של מִתקפת חיל האוויר. בסביבות השעה 9:30 החלו לזרום דיווחים שאישרו את הצלחת ההתקפה האווירית על שדות התעופה המצריים. באותו השלב התקבלה בפיקוד הדרום ממחלקת המבצעים במטכ"ל הפקודה לכבוש את רצועת עזה. הפקודה ניתנה בעקבות הפגזה מצרית על יישובי הדרום, והיא הייתה בניגוד להנחיות המוקדמות של שר הביטחון. דיין, שהגיע בסביבות השעה 10:40 ל"בור", הורה לשגר עיתונאים לנחל עוז כדי שידווחו על ההפגזה - זאת במטרה ליצור לגיטימציה לפעולת צה"ל לכיבוש הרצועה.[footnoteRef:78]  [78:   גולן, 2007, עמ' 203.] 

ב־10:55 שוחח דיין עם רבין, והשניים הסכימו על סדר עדיפויות בהפעלת סיוע אווירי בחזית המצרית לאחר סיום התקיפה של שדות התעופה. דיין הנחה שלא לפרסם דבר על הישגי צה"ל, ולתת למצרים ליפול בפח התעמולה שלהם, שהכריזה על ניצחונות גדולים מול ישראל. בשעה 11:00 נשא דיין נאום ב"קול ישראל" ואמר: "הם רבים מאיתנו, אולם נוכל להם. אנו עם קטן אך אמיץ, רודף שלום אך נכון להילחם על חייו וארצו".[footnoteRef:79] [79:   נוסח הנאום בתוך דיין, 1976, עמ' 436; גולן, 2007, עמ' 204.] 

הדילמה העיקרית שניצבה בפני הקברניטים ביום הראשון למלחמה הייתה איך להגיב להצטרפותה של ירדן למעגל הקרבות. היו ידיעות על כוונת ירדן להפעיל את הקומנדו המצרי לשם כיבוש שדות תעופה, ובדיון שנערך בשעה 10:40, כנראה בעקבות המגמה בחזית הדרום, אמר דיין שלא אכפת לו אם ירדן תתקוף. ידין הציע להזהיר את ירדן, ודיין הסכים בתנאי שהצעד הזה לא יתפרש על־ידי הירדנים כנובע ממצוקה. 
ב־11:31 הפגיזו הירדנים את ירושלים, ובשעה 11:50 אישר דיין להפעיל את חיל האוויר נגד שדות תעופה ירדניים ונגד סוללות תותחים ירדניות. בשעה שלאחר מכן זרמו ידיעות על התרחבות ההפגזות הירדניות. 
הדילמות בנוגע לפעולה נגד ירדן היו כדלהלן: איך לכבוש את ירושלים ומתי? מהו סדר העדיפויות בהקצאת כוחות לחזיתות השונות? וכיצד להגן על מרכז הארץ מפני הפגזות ירדניות?[footnoteRef:80] לאחר דיון נוסף  הגיעו דיין והרמטכ"ל להחלטות הבאות: להפעיל את חיל האוויר מול כל מדינה שתפעיל את מטוסיה נגד ישראל; להשיב אש למקורות הירי אך לא להפגיז את העיר העתיקה; ולהתכונן לכיבושים - בחזית ירדן חטיבה 10, ובצפון הגדה כוחות מפיקוד הצפון.  [80:   גולן, 2007, עמ' 208.] 

בשעה 12:30 התקיים דיון אצל ראש הממשלה שבו השתתפה הצמרת הביטחונית־־צבאית. בדיון אמר דיין שמטרת ישראל הייתה לצאת למלחמה כדי להכות במצרים, ולא היה צורך להסתבך בשתי חזיתות. ואולם, הוסיף, לנוכח הדיווחים על הנעשה בירושלים, אם יתפסו הירדנים את הר הצופים - יהיה צורך להעלות לשם כוח. בהמשך דיווח סגן הרמטכ"ל בר־לב על הגעתה של חטיבה 10 לאזור, ודיין השיב שיש לשלוח אותה לכבוש את שיח' ג'ראח, שכן מיקומה מהווה נקודת זינוק טובה להר הצופים. בשעה 14:15 נמסר לרמטכ"ל שפלוגה ירדנית נכנסה לארמון הנציב. שר הביטחון הורה על התקפת נגד, אולם רבין הסתייג.[footnoteRef:81] [81:   מתוך רישומיו של רל"ש הרמטכ"ל אל"ם רפי אפרת בעת האירוע בתוך: גולן, 2007, עמ' 214.] 

קיימת אי בהירות בנוגע להשתלשלות האירועים בארמון הנציב. בשעה 14:30 נודע שהחלה התקפת נגד של צה"ל למרות החלטת הרמטכ"ל, וסמוך לשעה 15:00 הורה דיין "לא ללחוץ" בנוגע לארמון הנציב.[footnoteRef:82] ההיסטוריון שמעון גולן מן המחלקה להיסטוריה בצה"ל ציין במחקרו על מלחמת ששת הימים שלא ברור מתי למעשה נכבש הארמון ומי נתן פקודה לכבוש אותו. כנראה זה היה אחד מאותם מקרים שבהם השטח הכתיב לדרג האסטרטגי את האירועים. רמ"ח מבצעים אל"ם חופי אמר: "יכול להיות שעשו את זה על דעת עצמם, ויכול להיות שעוזי נרקיס [מפקד פיקוד המרכז] הרים טלפון וקיבל אישור ממישהו. איני יודע".[footnoteRef:83]  [82:   שם, שם.]  [83:   שם, עמ' 215.] 

בשעה 14:55 הורה שר הביטחון לנוע לעבר הר הצופים דרך שיח' ג'ראח. כמו כן קבע שכוח מחטיבה 55 יפרוץ בלילה דרך בית־הספר לשוטרים. החטיבה הוקצתה לירושלים על־ידי המטכ"ל - היא הופקעה מפיקוד הדרום בעקבות ההצלחות בחזית הזאת. בשעה 15:05 התקבלה ההחלטה להעביר את החטיבה כולה לירושלים.
בניגוד לתכנון ולכוונה המוקדמת של דיין, התחממה החזית הירדנית מוקדם מן הצפוי, וצה"ל נאלץ להקצות כוחות לחזית הזאת בשלב מוקדם יחסית - לפני ההכרעה בחזית המצרית. פיקוד המרכז הפעיל לחץ לקבל כוחות מפיקוד הדרום, וחטיבה 55 הועברה למרכז רק לאחר שכיבוש אל־עריש - היעד השני העיקרי של הפיקוד - נראה מובטח. הדילמה הייתה קשה במיוחד מכיוון שאמנם צבא מצרים היה הצבא הגדול ביותר שאיים על ישראל, אך המיקום הגיאו־אסטרטגי של צבא ירדן מול מרכזי האוכלוסייה שלה הציב גם הוא איום של ממש על המדינה (דילמה דומה - בין החזית המצרית והחזית הסורית - הייתה במלחמת יום הכיפורים).  
שר הביטחון אישר להפעיל את חטיבת הצנחנים 80 (מילואים) לתקיפה מוּסקת באום כתף כדי לסייע לחטיבה 530 לחדור עמוק לסיני. כמו כן הוא דרש מהרמטכ"ל לזרז את כיבוש הרצועה.[footnoteRef:84] בשעה 21:00 התקיימה התייעצות ארוכה בין דיין ורבין בנוגע לעצירתן של אוגדה 38 ואוגדה 84. היה ברור שהן זקוקות לסיוע אווירי כדי להתקדם, ובעקבות דיון נוסף במטכ"ל הורה דיין בשעה 22:00 להסתפק בפשיטה של חטיבה 80. הוחלט גם להשאיר את ההחלטה בנוגע להתקדמות בלילה לפיקוד. זה פנה לשרון, מפקד אוגדה 38, שקיבל לבסוף החלטה לתקוף בלילה ללא סיוע אווירי.[footnoteRef:85]   [84:   שם, עמ' 210.]  [85:   מפקד פיקוד הדרום גביש אישר את החלטתו של שרון, ובשעה 23:00 החלה האוגדה בהתקפה - גולן, 2007, עמ' 227.] 

אחר־הצהריים הופנתה תשומת הלב שוב לירדן. בשעה 16:30 הורה דיין להניע את חטיבה 1 ואת חטיבה 37 מפיקוד הצפון לעבר ירדן. בשעה 22:00, כשגברו ההפגזות הירדניות, בין היתר על תל־אביב, הוא הורה לנתק מגע דיפלומטי עם הירדנים, ובשעה 22:30 הורה לכבוש את ג'נין. כמה שעות קודם לכן התכנסה הממשלה, ומנחם בגין, שהיה באותה עת שר ללא תיק בממשלת ליכוד לאומי, ביקש להביא להחלטתה את כיבוש ירושלים. שר הביטחון והרמטכ"ל נעדרו מן הישיבה, ואשכול ביקש שלא להחליט בהיעדרם.[footnoteRef:86] בינתיים, הדינמיקה בשטח עשתה את שלה, ובלילה תקפו הצנחנים את הר הצופים ואת גבעת התחמושת, שכיבושם אִפשר את נפילת העיר העתיקה.  [86:   שם, עמ' 220] 


היום השני, 6 ביוני, פריצה בסיני ומיטוט המערך המצרי
בלילה התכנסו ראש הממשלה, הרמטכ"ל ושר הביטחון כדי לדון בסדר העדיפויות להמשך. ראש הממשלה אישר את הצעותיו של דיין: מתן קדימות להשמדת השריון המצרי, לאחר מכן הגעה לשארם אל־שיח' והשתלטות על הגדה המערבית. בנוגע למצב בחזית הסורית - רבין שאל את דיין האם יש לנקוט צעד נוסף. דיין ענה: "צריך לבדוק, להכין אך לא לבצע".[footnoteRef:87] [87:   שם, עמ' 228.] 

בלילה התנהלה לחימה בסיני, ובבוקר התבהרה התמונה: צה"ל פרץ קדימה לתוך סיני בכל הגזרות. המטכ"ל עסק בעיקר בתיאום סיוע אווירי ובפתיחת צווארי בקבוק לוגיסטיים ואחרים כדי לזרז את התקדמות הכוחות. במהלך ליל 6/5 ביוני התקדם צה"ל גם בגדה המערבית, וכבש בין היתר את לטרון וג'נין. הנחיית שר הביטחון הייתה לכבוש את הגדה המערבית - בשלב הזה ללא כיבוש ירושלים המזרחית. באופן כללי המטכ"ל נשאר נאמן להנחיה של דיין: ניתנה עדיפות להשמדת הצבא המצרי ולכיבוש שארם אל־שיח'.[footnoteRef:88]  [88:   שם, עמ' 231.] 

ב־6 ביוני בבוקר נערך דיון במטכ"ל עם שר הביטחון. בסופו קבע דיין למטכ"ל מטרות וסדר עדיפויות: בשלב הזה יש להכיל את ההתגרויות של סוריה; בחזית המצרית יש להשלים את כיבוש הרצועה ולהחיל עליה ממשל צבאי, לטהר את אל־עריש עד 10 ק"מ מן התעלה, אך לא להגיע לגדת התעלה, ואז להיערך בסיני בגזרה המרכזית להמשך התקדמות. בדיון נוסף, שנערך שעה לאחר מכן עם הרמטכ"ל, לחץ דיין להשלים במהירות את כיבוש שארם אל־שיח' משום שחשש מהפסקת־אש שתיכפה על ישראל לפני שתספיק להשיג את יעדיה המרכזיים. רבין תיאר בספרו את החשש הכבד של דיין מפני התערבותה של ברית־המועצות. הוא אמר לרמטכ"ל: "מצטברות ידיעות על פעילות מזורזת של הסובייטים להביא סיום המלחמה. מה יהיה עם שארם א־שייח'? יש להגיע לשארם ולנכוח שם ללא קשר להתפתחות המערכה הצבאית".[footnoteRef:89]  [89:   רבין, 1979, עמ' 191.] 

ביום שלפני הדיון יירטו שירותי המודיעין (יחידה 8200) שיחת טלפון בין חֻסֵין ונאצר, שבה תיאמו ביניהם פרסום של הודעה כוזבת, שלפיה מטוסי ארצות־הברית ובריטניה היו אלה שהשמידו את חילות האוויר שלהם. לאחר לבטים רבים החליט דיין לפרסם את ההודעה בשל ערכה התעמולתי, שאותו ראה כבעל חשיבות אסטרטגית - זאת על אף התנגדות עזה של אמ"ן לכך, בשל החשש שהמהלך הזה יביא לחשיפת יכולותיו של המודיעין הישראלי, ויעורר את הצד השני לנקוט פעולות שיקשו בעתיד על הגעה להישגים כאלה. 
ההחלטה לפרסם את השיחה התקבלה גם בשל החשש שמצרים מנסה לגרור באמצעות השקר הזה  את ברית־המועצות למלחמה - כפי שהתחייבה בהסכם ההגנה במקרה שארצות־הברית תתערב לצד ישראל. כמו כן שיקר נאצר לחֻסֵין ואמר לו שחיל האוויר המצרי משמיד את זה הישראלי - זאת במטרה לגרור את חיל האוויר הירדני למלחמה. לנאצר כבר הייתה תמונה ברורה של המצב בעוד חֻסֵין היה בעלטה בשל דממת האלחוט שנקטה ישראל בהוראת דיין. לפיכך, רווח נוסף של הפרסום היה קרע וחוסר אמון בין המנהיגים הערבים. ב־8 ביוני שודרה השיחה ב"קול ישראל", והתקיימה מסיבת עיתונאים של דובר צה"ל, שבה הושמעה ההקלטה.[footnoteRef:90] דיין סבר שהשיחה "תחשוף את נאצר. זה יהיה מצוין בעבור האמריקאים המואשמים ויסייע להם להזים את שקרי נאצר, וזה יעצים את דמותה של ישראל".[footnoteRef:91] דיין צדק בכך - שידור השיחה המוקלטת הִכה גלים, והעצים את הדימוי של המודיעין הישראלי ככזה שמסוגל לחדור לחדרי החדרים של שליטי ערב.[footnoteRef:92] אף שאכן נגרם נזק של חשיפת מקורות נראה שהשיקול האסטרטגי־מדיני של דיין היה נכון.  [90:   אפרים לפיד, לוחמי הסתר: המודיעין הישראלי - מבט מבפנים, משכל, תל־אביב, 2017, עמ' 73-70; עמוס גלבוע, מר מודיעין: אהרל'ה, אלוף אהרון יריב, ראש אמ"ן, משכל, תל־אביב, 2013 , עמ' 312- 316, 319-318. שני הספרים האלה, שמתארים את הפרשה, נכתבו על־ידי אנשי מודיעין בכירים הסבורים שזו הייתה טעות לפרסם את הידיעה בשל חשיפת המקורות.]  [91:   גלבוע, 2013, עמ' 315.]  [92:   שם, עמ' 319.] 

בחזית הירדנית הורה דיין להשלים עד סוף היום את החבירה להר הצופים. הוא הנחה להשלים את כיבוש גב ההר אבל לא לרדת לבקעה - זאת כדי לאפשרות למעוניינים בכך לברוח מזרחה - דבר שיָקל על השלמת כיבוש הגדה. בנוסף הנחה לכתר את העיר העתיקה, אך עדיין לא להיכנס אליה, והורה לחיל האוויר לתקוף את החטיבה העיראקית ולהשמידה - זאת כדי להרתיע את עיראק מלשלוח כוחות נוספים.[footnoteRef:93] [93:   גולן, 2007, עמ' 237.] 

בצהריים השלים צה"ל את כיתור העיר העתיקה. דיין ביקר בגזרה, נפגש עם מפקד פיקוד המרכז עוזי נרקיס ונתן לו באופן אישי סדרת הנחיות. נרקיס דרש להיכנס לעיר, אך דיין עמד בסירובו מכיוון שסבר שיש לתפוס תחילה את דרך יריחו כדי למנוע אפשרות של התקפת־נגד ירדנית. הוא רצה מהלך שמטרותיו היו השתלטות על גב ההר האסטרטגי וחבירה של כוחות פיקוד המרכז ופיקוד הצפון.[footnoteRef:94] חיבור כזה, סבר, ישלים למעשה את שליטת ישראל על השטח כולו. דיין גרס שאין טעם להסתבך בקרבות ברחובות העיר העתיקה, משום שהעריך כי לאחר שזו תכותר היא תיפול מאליה. הוא הנחה את נרקיס "לעזוב את כל הוותיקן הזה",[footnoteRef:95] וכוונתו הייתה לעיר העתיקה. מבקריו, בעיקר מן הימין, הוציאו מההקשר את המשפט הזה, ועשו בו שימוש כדי להוכיח שדיין הציני לא העריך את קודשי ישראל.[footnoteRef:96] [94:   שם, עמ' 241.]  [95:   עוזי נרקיס, אחת ירושלים, עם עובד, תל־אביב, 1976, עמ' 214.]  [96:   ראו, למשל, אריה נאור, "הדחת לוי אשכול מכהונת שר הביטחון ותוצאות מלחמת ששת הימים: אנטומיה של כמיהה למושיע", בתוך: דבורה הכהן ומשה ליסק (עורכים), צומתי הכרעות ופרשיות מפתח בישראל, מכון בן־גוריון לחקר ישראל והציונות, אוניברסיטת בן־גוריון בנגב, שדה בוקר, 2010, עמ' 477.] 

בדיון שנערך בוועדת השרים לענייני ביטחון לחצו כמה שרים, שהושפעו מן הבשורות החיוביות שזרמו מן החזית, לכבוש מיד את ירושלים. דיין התעקש עדיין שלא להיכנס אליה כל עוד לא הושלם כיבוש שארם אל־שיח'. את הסמכות להורות על כניסה לעיר השאירה הממשלה בידי דיין, שהחליט להסתפק לעת־עתה בכיתורה.[footnoteRef:97] דיין אמר: "מבחינה צבאית אפשר להיכנס לעיר, אבל אני מציע לא לעשות זאת. [...] אני מציע וגם מבקש שייתנו לצבא עוד יומיים לעשות רק את המהלכים העיקריים..."[footnoteRef:98] [97:   גולן, 2007, עמ' 245.]  [98:    פרוטוקול ישיבת ועדת השרים לענייני ביטחון, כ"ז באייר תשכ"ז, 6 ביוני 1967, ארכיון המדינה - תיק.EES0002 ] 

ההנחיות האלה של שר הביטחון תורגמו במטכ"ל לפקודת "נחשונים" מס' 2 שהוצאה בשעה 17:45: הגעת צה"ל למפרץ שלמה, המשך חיסול הכוחות המצריים, כיבוש הגדה המערבית עד גב ההר ובלימה בחזית הסורית שתכלול אפשרות של מחטף של שטח בצפון בהמשך.[footnoteRef:99] בערב, למרות דיווחים שונים על כיתור ירושלים, השהה דיין עדיין את הכניסה לעיר מכיוון שלהערכתו זו עדיין לא הייתה מכותרת לגמרי. כפי שהנחה, נפתחה הדרך ליריחו, אך חטיבה 10 וחטיבה 55 עדיין לא סיימו להיערך סביב העיר. ואולם דיין כבר הורה למנות מושל צבאי לעיר העתיקה לאחר שתיכבש, והורה על סידורים נוספים בעיר, בין היתר מניעת הגעה של אזרחים יהודים שיבקשו להגיע למקום כאשר קיימת בו סכנה של צלפים ומוקשים. כמו כן חידד הוראות בנוגע לאי פגיעה באזרחים ברחבי הגדה המערבית.  [99:   גולן, 2007, עמ' 244.] 

לאחר שבשעה 21:10 העביר אמ"ן מידע לדיין, ולפיו הירדנים הורו לכוחותיהם שלא לסגת ולהתארגן להגנה - במטרה להרוויח זמן עד הפסקת־אש ולמנוע מישראל את כיבוש העיר והגדה המערבית - הורה דיין לכבוש את ירושלים. את ההחלטה קיבל דיין לבדו, בהתאם לסמכויות שהוענקו לו שעות קודם לכן בישיבת השרים לענייני ביטחון.[footnoteRef:100] דיין הנחה שיש לתת קדימות ראשונה במעלה לנושא ירושלים, והורה להשלים את כיבוש העיר באותו לילה או למחרת.[footnoteRef:101] למעשה כבר בשעות אחר הצהריים המאוחרות של 6 באוקטובר הגיעו כוחות צה"ל לעמדות שמהן יכלו לכתר את העיר - התנאי שאותו הציב דיין לכיבושה. כיתור העיר העתיקה הושלם פיזית ב־7 באוקטובר בשעה09:00  לאחר כיבוש הר הזיתים (אוגוסטה ויקטוריה), ולאחר מכן החלו את ההתקפה לתוכה. ואולם כבר בצהרי6  באוקטובר התבצעה החבירה להר הצופים, כך שלמרות שלא הושג כיתור מלא הרי שבשעות הערב שלטו כוחות צה"ל באש ובתצפית על העיר כולה. בשעה 06:00 הוציא הרמטכ"ל הנחיה לסיים את כיתור העיר, אולם כרבע שעה לאחר מכן הוציא דיין הנחיה נוספת שלא להסתפק בכיתור העיר אלא אף להיכנס לתוכה. סגן הרמטכ"ל, אלוף חיים בר־לב, התבקש על־ידי דיין להגיע לירושלים כדי שיתרשם בשטח מתי ניתן יהיה להשתלט על העיר העתיקה ללא הקזת דם והריסת אתרים קדושים. הפקודה הכתובה לכניסה לעיר נוסחה, וירדה למפקדת פיקוד מרכז בשעה 09:30, אולם כשהגיעה לכוחות בשטח, קרב הפריצה לעיר כבר התנהל במלוא עוזו.[footnoteRef:102]  [100:  גדעון אביטל־אפשטיין, 67 , ירושלים מלחמה, מטר, תל־אביב, 2017, עמ' 495.]  [101:  בעז זלמנוביץ (עורך), לכבוש את ההר: המערכה בזירה הירדנית במלחמת ששת הימים, אמ"ץ תוה"ד - המחלקה להיסטוריה, משרד הביטחון ומודן, בן שמן, 2017, עמ' 252.]  [102:   שם, עמ' 253-252.] 


היום השלישי, 7 ביוני כיבוש ירושלים והגדה
בליל 7/6 ביוני בסביבות השעה 1:00 נודע על נסיגה כללית של המצרים מקצֵימה ומשארם אל־שיח'. בעקבות הידיעה, ועל רקע הסיכוי הגובר של קבלת החלטה על־ידי מועצת הביטחון להפסקת־אש, הדגיש שוב שר הביטחון לרמטכ"ל את הדחיפוּת של כיבוש שארם אל־שיח'. בשעה 1:45 נודע שמועצת הביטחון החליטה על הפסקת־אש. לנוכח זאת התמקד המטכ"ל בתוכניות לכיבוש מידי של שארם אל־שיח' - בין שבהצנחה ובין שבהנחתה מהים.[footnoteRef:103] בבוקר הגיעו דיווחים מחזית הדרום שהמצרים נסוגים, אבל באופן מאורגן, ולכן הם מהווים עדיין איום. גם הלחימה ברצועת עזה נמשכה. בשעה 8:30 העריך שר הביטחון שהמצרים יתמוטטו בקרוב, ושהנסיגה המאורגנת תהפוך לבריחה מבוהלת. הוא גם הביע חשש שכוחות צה"ל יתקדמו רחוק מדי במרדף אחריהם. תשומת הלב העיקרית שלו ניתנה לשארם אל־שיח'. דיין קבע שחטיבה 14 תנוע לשם במהירות, ודרש שתצא פקודה חד־משמעית בעניין הזה.[footnoteRef:104] עוד לפני שהפקודה בוצעה נמסר בשעה 11:01 שכוח ספינות טורפדו הגיע לשארם אל־שיח' ושהאזור נראה ריק מכוחות מצריים. בשעה 12:15 עלה כוח מן הספינות, והניף את דגל ישראל במקום.  [103:   שם, עמ' 251.]  [104:   שם, עמ' 253.] 

ניהול המלחמה וקביעת סדר העדיפויות במהלך הלחימה נעשו במידה רבה על־ידי דיין, אולם לא בלי ויכוחים ממושכים עם עמיתיו לממשלה. דיין סיפר על כך: 
בנושא תכנון הלחימה בגדה המערבית היו לי ויכוחים מרים עם הצמרת הפוליטית - לוי אשכול, יגאל אלון ומנחם בגין. קבעתי שהלחימה שלנו חייבת בראש וראשונה להשיג שליטה בגב ההר. זאת ידעו כל המצביאים שנלחמו באזור, מימי יהושע בן נון ועד ימינו [...] ברגע שתופסים את גב ההר ומשתלטים על שתי דרכים אלה (דרך שכם-גשר דמיה, דרך ירושלים-יריחו) משיגים יתרון על פני האויב הבא ממזרח. [...] לא ראיתי צורך בפריצה חזיתית לתוך ירושלים ולנהל בה לחימה מבית לבית [...] רציתי מאוד שהעיר תיכנע בלי קרב. [...] מכל מקום פעילות מדינית בין־לאומית שכבר החלה, חייבה זירוז המהלכים ולקראת בוקר ה־7 ביוני נתתי אישור לכניסה אל תוך העיר העתיקה. הנחתי התאשרה, כאשר התקדמנו, פינה הלגיון את כל כוחותיו.[footnoteRef:105]      [105:   אריה בראון, חותם אישי: משה דיין במלחמת ששת הימים ואחריה, ידיעות אחרונות, תל־אביב, 1997, עמ' 70. ] 

דיין קבע שיש "לסגור את העיר ולהיכנס פנימה", וכן שסגן הרמטכ"ל יעלה לירושלים כדי לפקח מקרוב אחר פעולת כיבוש העיר וכדי להבטיח הגנה על מקומות קדושים ומניעת ביזה. עוד קבע שאל"ם שלמה להט (צ'יץ') ימונה למושל ירושלים המזרחית. 
בשעה 7:00 שוחח דיין עם אשכול, ולאחר מכן עם בגין. הוא הודיע לשניהם שהורה להיכנס לעיר העתיקה אף שהכיתור עדיין לא הושלם. ב־7:30 הודיע דיין לעוזר ראש אג"ם רחבעם זאבי כי מהירות כיבושה של העיר העתיקה חשובה יותר מכל דבר אחר, וכי הוא מתיר שימוש בארטילריה ובמטוסים אבל רק בשלב הפריצה ולא ליד המקומות הקדושים. בעקבות זאת שיגר אג"ם־מבצעים פקודה המתירה שימוש בארטילריה ובסיוע אווירי בתוך העיר העתיקה: "פרט למסגד אל־אקצה, מסגד עמר וכנסיית הקבר הקדוש. בהם אין לפגוע".[footnoteRef:106]   [106:   גולן, 2007, עמ' 257. גולן מצטט מברק ששיגר אג"ם־מבצעים לפיקוד המרכז. ] 

בסביבות השעה 10:00 נכנסו לירושלים חטיבת הצנחנים 55 וחטיבת ירושלים, וכבשו את הכותל ואת הר הבית. דיין ביקש לעלות עם הרמטכ"ל להר הבית בשעה 13:00. כמו כן,  בהתאם להוראתו, הכוחות לא התקרבו למסגדים בהר הבית.
בשעה 10:50 הועלתה אפשרות לשדר ברדיו אזהרה לירדנים, שאם לא יפסיקו את האש על ירושלים יפציץ צה"ל את רבת עמון. אריה בראון, מזכירו של דיין, ציין שישראל ליאור, המזכיר הצבאי של אשכול, היה זה שהציע את הרעיון בשמו של ראש הממשלה. דיין דחה את הרעיון בטענה שמימוש האיום עלול להביא לנפילתו של חוסין, ואין זה אינטרס של ישראל. 
בשעה 11:30 התקיימה ישיבת ועדת שרים מצומצמת להערכת מצב. אשכול חזר על מטרות המלחמה ועל סדר העדיפויות כפי שנקבעו על־ידי דיין, הזכיר את החלטת מועצת הביטחון המתגבשת להפסקת־אש וציין שיש לישראל אינטרס לכבוש שטח בסוריה, אך הוסיף שאין לישראל רצון לפתוח בשלב הזה חזית נוספת. שר הביטחון מסר עדכון על המצב בגדה. הוא אמר שהממשלה צריכה להחליט בתוך כמה ימים אם היא מקבלת אחריות אדמיניסטרטיבית על הגדה, ואם כן - יש להיערך לכך. בהמשך הסביר את עמדתו, שהייתה דעת מיעוט, בנוגע לחזית הסורית: הוא מתנגד לכיבוש רמת־הגולן בשל הזיקה בין סוריה לברית־המועצות, ומכיוון שאין לישראל עניין לכבוש אותה. מאוחר יותר הורה דיין לפיקוד הצפון לבדוק אפשרויות להשתלט על האזורים המפורזים ברמת־הגולן, ואישר להעביר שתי חטיבות מחזית הדרום לחזית הצפון. גם בנוגע להגעת צה"ל לתעלה בדרום היה דיין בדעת מיעוט - הוא הורה לצה"ל שלא לעשות זאת בטענה שישיבה על התעלה תיצור מוקד סכסוך ברור עם מצרים. עם זאת, אישר לכוחות להתקדם ככל שיצטרכו לשם רדיפה אחר כוחות מצריים נסוגים - ובכך פתח למעשה את האפשרות להפרת ההנחיה שלו.[footnoteRef:107] [107:   שם, עמ' 261.] 

בשעה 13:45 נכנס דיין לעיר העתיקה דרך שער האריות. רבין צעד משמאלו ונרקיס מימינו. הוא דאג מראש לתעד את האירוע. התמונה הזאת הפכה לאחת המפורסמות מן המלחמה, והאדירה את המיתוס סביבו כאיש שמזוהה יותר מכל אדם אחר עם המלחמה. שר הביטחון הטמין פתק בכותל שעליו כתב "לו יהא שלום על ישראל".[footnoteRef:108] דיין נשא נאום קצר, שעיקרו איחוד ירושלים, העיר המחולקת, הושטת יד לאויבים והבטחת חופש הגישה למקומות הקדושים למוסלמים ולנוצרים: "לא באנו לירושלים לכבוש קודשי אחרים ולא להצר רגלי בני דתות אחרות, אלא להבטיח שלומה ולחיות בה עם האחרים באחווה".[footnoteRef:109]  [108:   מתוך עדויות של אל"ם אפרת ואלוף נרקיס - שם, עמ' 259.]  [109:   גדעון אביטל־אפשטיין, '67 – ירושלים, מלחמה, הוצאת מטר, תל־אביב, 2017, עמ'273] 

רק בשעה 19:00 הגיע אשכול לעיר, וביקורו כאמור זכה לתשומת לב מועטה.
בערב עבר המוקד המדיני למועצת הביטחון ולהחלטה שהתקבלה על הפסקת־אש. הסובייטים הציבו אולטימטום שלפיו אם ישראל לא תפסיק את הקרבות תנתק ברית־המועצות את היחסים עימה ותסייע לערבים. בינתיים סירבו חֻסֵין ונאצר להפסקת־האש, והודיעו שימשיכו להילחם. 
בערב גם הנחה דיין את המטכ"ל להכין תוכניות לממשלה לתקופת הקרבות ולאחר סיומם. כמו כן הורה להכין תוכנית לוגיסטית לטיפול בשלל העצום שנפל לידי ישראל.[footnoteRef:110] הוא טען שיש לחסום את הצירים, ולא לתת לכוחות המצריים להימלט מסיני - זאת בניגוד להנחיותיו בגדה המערבית שבה אִפשר לירדנים לסגת. כמו כן הורה דיין שכוחות צה"ל יגיעו עד גדות התעלה. כאשר סגן הרמטכ"ל ציין שהפקודה הזאת מנוגדת לפקודות הקודמות שלו השיב דיין שהמצב השתנה. דיין כתב על כך:  [110:   שם, עמ' 273.] 

למעשה עמדתי לפני ברירה: להכות את הצבא המצרי עד כמה שידנו משגת, ולשם כך צריך להגיע עד התעלה, או להיעצר באיזה מקום בסיני - ואז לא די שתפחתנה אבידות המצרים, הם אף עלולים להתעודד ולא לבקש הפסקת אש. [...] בין שתי האפשרויות החלטתי להעדיף את השיקול האופרטיבי המידי, את הגשמת המטרה המדינית, שלא להסתבך בקונפליקט לא לנו, כלומר בשליטה [את השליטה] בתעלת סואץ, יהיה עלינו להסדיר לאחר גמר הקרבות.[footnoteRef:111] [111:   דיין, 1976, עמ' 443.] 


במבט לאחור,  דיין נשאר נאמן ליעד העיקרי של השמדת הצבא המצרי - גם במחיר האילוץ שקבע- אי הגעה לתעלה. העתיד הוכיח שהשלה את עצמו בעניין הזה. בינתיים צה"ל נערך לממש את הנחייתו, ולתפוס את האי טיראן. 
בלילה של 7 ביוני תדרך הרמטכ"ל את ועדת השרים. לאחר סקירת המצב בחזיתות השונות אמר שר הביטחון שבעיקרון ישראל השיגה את יעדי המלחמה, ולכן יכולה להסכים להפסקת־אש. בנוגע לרמת־הגולן, אמר, ניתן לכבוש את תל־עזיזאת בלבד עד הפסקת־האש, אך לא את כל הרמה. לפיכך הוחלט על פעולה מוגבלת בחזית הסורית.[footnoteRef:112] [112:   גולן, 2007, עמ' 275.] 

ההחלטה על פעולה מוגבלת ברמת־הגולן שאישר דיין נראתה לרבין לא נכונה, והוא הביע תרעומת על כך. הוא טען שההישג המוגבל אינו שווה את הדם שיישפך בגללו.[footnoteRef:113] נראה שלדיין לא הייתה תוכנית מגובשת בנוגע לחזית הסורית. כמו כן גולן הביא את עדותו של אל"ם רפי אפרת, ראש לשכת הרמטכ"ל, שסיפר כי שר הביטחון אמר: "לגבי הצפון תחליטו". ההחלטה הזאת אכן מתאימה מאוד לדפוס ההחלטות של דיין, שכן היא השאירה את האופציות פתוחות - בהתאם להתפתחויות שיחולו בזירה הצבאית ובזירה הבין־לאומית.[footnoteRef:114]  [113:   רבין, 1979, עמ' 194.]  [114:   גולן, 2007, עמ' 276. גולן דן בהתלבטויות שהיו במטכ"ל, וכנראה גם בין דיין לבין עצמו בנוגע לפעולה ברמה.] 

הפסקת־האש המתקרבת בסוף היום השלישי האיצה בדיין לשקול מחדש את הנחיותיו ולשנות חלק מהן - העיקרית שבהן הייתה ההנחיה שלא להגיע לתעלת סואץ. אם עד עתה הורה דיין שלא להרוס את הגשרים על הירדן ולאפשר לירדנים לסגת - כעת הנחה לפוצץ את גשרי הירדן כדי לבודד את הגדה מירדן. 

היום הרביעי, 8 ביוני - תבוסה של מצרים ושל ירדן 
ביום הרביעי למלחמה הגיע המהלך מול ירדן ומצרים לנקודת המיצוי. תשומת הלב הופנתה לסוריה. בעניין הזה עמד דיין הן מול הלחצים של השרים והן מול הלחצים של הפיקוד לתקוף במטרה לכבוש את רמת־הגולן. בדיון שקיים שר הביטחון בשעה 8:00 עם ראש המוסד וראש אמ"ן הסביר שהוא מתנגד לתקיפה מכיוון שנראה שישראל לא תוכל להישאר ברמת־הגולן בשל לחצים בין־לאומיים. העמדה הזאת התגבשה אצל דיין כנראה בעקבות הניסיון של מלחמת סיני - שלפיו המעצמות לא אפשרו לישראל להחזיק לאורך זמן שטחים שתפסה. בנוסף העלה דיין חשש רציני מתגובתה של ברית־המועצות, שסוריה הייתה הקליינט העיקרי שלה.[footnoteRef:115] בשעה 9:30 שוחח רבין עם דיין והודיע לו שהחליט לבצע פעולה מקומית בגולן - להשתלט על תל עזיזאת ותל חמרה. דיין אמר שלהערכתו יצטרך צה"ל לאחר הפעולה לשוב לגבול הבין־לאומי.[footnoteRef:116] מאוחר יותר התנהל דיון על מקום העצירה של צה"ל בסיני. דיין הביע שוב התנגדות להגעת צה"ל לתעלה וסיכם: "הקרבות נמשכים עד למועד בו ייקבע סופית מקום החסימות". המשמעות הייתה שלמעשה הוא לא קבע באופן פסקני קו עצירה ברור לצה"ל. בצהרים לחץ אלוף ישראל טל לקבל הבהרות בנוגע למשימות אוגדתו. סגן הרמטכ"ל קבע כי האוגדה צריכה להגיע עד תעלת סואץ, אם כי לא בכל מחיר.[footnoteRef:117] בינתיים בחזיתות האחרות - ירדן הסכימה להפסקת־אש וסוריה הודיעה שאינה מפסיקה את האש.[footnoteRef:118]  [115:   גולן, 2007, עמ' 259. האינטרס הזה ניכר גם היום, ובא לידי ביטוי במעורבות של רוסיה בסוריה.]  [116:   גולן, 2007, עמ' 280.]  [117:   שם, עמ' 285.]  [118:   שם, עמ' 284. ] 

אחר־הצהריים התנהלו עדיין קרבות שריון גדולים במרכז סיני. שר הביטחון, שהיה ב"בור", עודכן בהתפתחויות, ונתן הוראות בנוגע לנקודות שאליהן צה"ל צריך להגיע, בין היתר צומת ראס סֻדר. הוא היה מודאג ממלאי המטוסים, וביקש מעוזרו צבי צור לטפל ברכש מטוסים חדשים. במקביל החל לחשוב על היום שאחרי, והורה למטכ"ל לבדוק אפשרות של שחרור אנשי מילואים - צעד שהמשק הישראלי נזקק לו מאוד לאחר גיוס של רוב אנשי המילואים למשך כמעט חודש בתקופת ההמתנה. בהתייעצות שקיימו ראש הממשלה, שר הביטחון והרמטכ"ל בשעה 18:00 הוחלט שלא להתפרס על גדות התעלה, ואכן מחלקת המבצעים הורתה לצה"ל להתארגן במרחק של לפחות 10 ק"מ ממנה.[footnoteRef:119] למרות הפקודה, בשעה 5:45 הודיע אלוף פיקוד הדרום במברק לרמטכ"ל שכוחות צה"ל פרוסים על גדות התעלה.[footnoteRef:120]  [119:   מברק שהוציא אג"ם מבצעים לאחר ההתייעצות, בתוך: גולן, 2007, עמ' 289. ]  [120:   עדותו של רל"ש הרמטכ"ל אל"ם אפרת, בתוך: גולן, 2007, עמ' 292.] 

קודם לכן, בשעה 22:30, קיימו הרמטכ"ל ושר הביטחון דיון בעקבות הידיעה שמצרים הודיעה על הסכמתה להפסקת־אש. כשעה מאוחר יותר סיכם דיין את קווי מדיניות לאותה עת. בין היתר קבע שירושלים תהפוך לעיר אחת, ושהלחימה בסיני תימשך. הוא שינה את דעתו בנוגע לתעלה, ואישר להגיע עד התעלה מסיבות אופרטיביות.[footnoteRef:121] דיין לא שינה את עמדתו בנוגע לחזית הסורית שלפיה אין ליזום מהלך התקפי. במהלך היום הפעיל מפקד פיקוד הצפון לחץ רציף, ודרש פעולה נרחבת ברמת־הגולן. אלעזר התנגד לפעולה מוגבלת ברמת־הגולן, שפירושה לדבריו: "לשלם את המחיר בלי לקבל כלום".[footnoteRef:122]  [121:   שם, עמ' 297.]  [122:   מתוך עדותו של אלעזר בתוך: גולן, 2007, עמ' 293.] 

ב־8 ביוני בצהריים נערכה סדרת פגישות בין אלעזר, רבין ואשכול, שמהן נעדר דיין עקב סיור שערך באותה עת בהר חברון - אחד מאותם סיורים רבים שביצע במהלך הקרבות, כדי לראות את הדברים בשטח במו עיניו. בפגישות נידונה האפשרות לפעולה רחבה ברמת־הגולן, והכוונה הייתה ללחוץ על דיין להסכים לכך. כאשר חזר דיין לתל־אביב הוא הביע את התנגדותו לפעולה בצפון, ואמר שיש להשקיט את הגזרה. הוא הוסיף שאם הסורים ימשיכו לפעול למרות התאפקות של צה"ל - יציע לממשלה לכבוש את רמת־הגולן כולה.[footnoteRef:123]  [123:   מתוך עדות אל"ם רפי אפרת, רל"ש הרמטכ"ל, בתוך: גולן, 2007, עמ' 295.  ] 

בשעה 19:10 כינס ראש הממשלה את ועדת השרים לענייני ביטחון במטרה לקבל החלטה על פעולה נגד סוריה. לישיבה הוזמנו נציגי יישובים מן הצפון. הרמטכ"ל פתח והסביר מדוע פעולה מוגבלת ברמת־הגולן לא תפתור את הבעיה. בדיון שהתפתח לאחר מכן העלו שרים שונים טיעונים בעד ונגד. בשלב הזה הביע דיין התנגדות לכך שנושאים הנוגעים לניהול המלחמה יובאו להחלטה בממשלה או בוועדת השרים לענייני ביטחון. יש לעדכן את הממשלה, טען, אבל זה אינו הפורום המחליט על מספר הקילומטרים של ההתקדמות. הוא הזכיר שרק יום קודם לכן הסמיכה הממשלה פורום, שכלל את הרמטכ"ל, שר הביטחון וראש הממשלה, לקבל החלטות מן הסוג הזה.[footnoteRef:124]  [124:   פרוטוקול ישיבת ועדת השרים לענייני ביטחון, כ"ט באייר התשכ"ז, 8.6.1967, ארכיון המדינה.] 

ייתכן שדיין ידע שבפורום המצומצם יוכל לנווט את הדברים על־פי שיקוליו בקלות רבה יותר, שהרי לא אשכול ולא רבין ערערו על סמכותו. לאחר מכן חזר על התנגדותו למהלך נגד סוריה. 
גם מבחינת צבאית טען דיין, בניגוד להערכה מוקדמת יותר של אלעזר, שאין מספיק כוחות ברמת־הגולן שיוכלו לכבוש אותה בקלות, ולכן צפויות אבידות כבדות. לבסוף הביע חשש מהתערבותה של ברית־המועצות וכן חשש מתגובתה של צרפת - ספקית המטוסים של ישראל. דיין היה מוטרד מאוד מכך שבידי ישראל נותרו מעט מטוסים. אם היישובים אינם מסוגלים לסבול את ההפגזות, הציע, יש להזיז את היישובים.[footnoteRef:125] האמירה האומללה הזאת, שהִכתה כמובן בתדהמה את כל הנוכחים, גרמה לו נזק לשנים רבות כשמתנגדיו עשו בה שימוש. אפשר להניח שהוא אמר זאת בתגובה פרובוקטיבית ללחצים שהופעלו עליו - זאת בניסיון להדגיש שהשיקולים העליונים באותה עת הם מצב החזית והלחצים של המעצמות שלהם יש משמעות לאומית כוללת לעומת מצבו של יישוב זה או אחר. בסיכום הישיבה התקבלה עמדתו של דיין, והוחלט לדחות את הפעולה ליום או יומיים שבמהלכם יוכנו תוכניות וייעשה מאמץ שלא להתגרות בסורים.[footnoteRef:126] [125:   שם.]  [126:   שם.  ] 

מאוחר יותר בערב, בסביבות השעה 22:30, דנו דיין ורבין במצב. דיין הציג שוב את שתי הדעות המנוגדות - בעד פעולה התקפית ברמת־הגולן ונגד פעולה כזאת - וחזר על הנימוקים שהציג לשרים. בשעה 23:10 שוחחו דיין ורבין עם אלעזר ויידעו אותו בנוגע להחלטת ועדת השרים. דיין הוסיף ואמר לאלעזר שאם ישתנו התנאים הוא מוסמך להורות על כיבוש רמת־הגולן.[footnoteRef:127]  [127:   מתוך עדותו של אלעזר בתוך: גולן, 2007, עמ' 299-298.  ] 

אלעזר העיד שדיין הציג בשיחת הטלפון עימו שלושה נימוקים נגד המערכה. הראשון - הוא עדיין לא בטוח שהמצרים יקיימו את הפסקת־האש; הנימוק השני - החשש מפני תגובה של הסוביטיים; הנימוק השלישי - החשש מאבידות כבדות. אלעזר השיב שהוא מסוגל לבצע את הפעולה, ואם היא לא תיעשה - זו תהיה בכייה לדורות.[footnoteRef:128] בעדויות בנוגע לשיחות הללו הדגיש כל צד נושא אחר: דיין הבליט את האפשרות שההחלטה עוד יכולה להשתנות; אלעזר הדגיש את טיעוניו נגד החלטת דיין באותה עת שלא לצאת לפעולה. עד סוף אותו היום נמשכו מאמצים שונים להשפיע על דיין לשנות את דעתו. הניסיון האחרון והנואש ביותר היה שליחתו של עוזי פיינרמן, מזכיר תנועת המושבים, שהיה ידידו ואיש מפלגתו אל דיין. השניים נפגשו בשעה 2:00 בלילה. פיינרמן אמר אף הוא לדיין שזו הזדמנות היסטורית, ושאם היא לא תנוצל - זו תהיה בכייה לדורות. בנוסף, העלה את מצוקת היישובים והוסיף שלל טיעונים. דיין התעקש ונצמד לטיעוניו. כשעזב פיינרמן את דיין לפנות בוקר, הרושם היה שלא תהיה מתקפה על סוריה.  [128:   שם, עמ' 299. ] 


היום החמישי והיום השישי, 10-9 ביוני - כיבוש רמת־ הגולן מהסורים 
דיין כתב ביומנו: "ב־9 ביוני בשעה 7:00 בבוקר הוריתי לאלוף פיקוד הצפון לצאת לפעולה. בלילה ובבוקר נשתנו הדברים. נימוקַי - בעיקר לטווח הקצר - שוב לא הייתה להם אחיזה".[footnoteRef:129] ואכן, בעת שפיינרמן המאוכזב עשה את דרכו ברכב צפונה חזרה לביתו, הוא לא ידע שדיין שינה לחלוטין את החלטתו.  [129:   דיין, 1976, עמ' 643.] 

דיין הצביע על שלושה מרכיבים שהשתנו באותן השעות: המצרים הסכימו להפסקת־אש; הסובייטים לא דיברו עוד על כך שהם מתכוונים להתערב, ולא היו סימנים אחרים לכך; ובנוסף התקבלו דיווחים של המודיעין שהחזית הסורית התמוטטה. השינויים האלה הובילו את דיין לשנות את עמדתו. 
זמן קצר לאחר 6:00 בבוקר הגיע דיין לחדר המלחמה של אג"ם־מבצעים - שם נודע לו על המברק ששיגר נשיא מצרים נאצר לנשיא סוריה נור אל־דין אל־אתאסי, שבו הזהיר אותו שישראל עומדת לרכז את כוחותיה מול סוריה כדי לחסל את צבאה. הוא דחק בנשיא סוריה להסכים להפסקת־אש וסיים במשפט: "הפסדנו את המערכה, אלוהים יהיה בעזרנו בעתיד".[footnoteRef:130] המברק הגיע קצת אחרי השעה 3:00. עדויות שונות, בין היתר של סגן הרמטכ"ל ושל קצינים שהיו בחדר המלחמה, מייחסות את החלטתו של שר הביטחון לתצלומי האוויר שזרמו לחדר המלחמה, והצביעו על נסיגת הכוחות הסוריים.[footnoteRef:131] למעשה, אנשי המודיעין זיהו שהמחנות הסוריים סביב קוניטרה ריקים, ומשם הסיקו באופן קצת מרחיק לכת שהצבא הסורי בנסיגה וזאת, טוען ההיסטוריון עמוס גלבוע, על מנת לעודד את הדרגים שמעליהם לתקוף ברמת־הגולן. אצל אהרון יריב התעורר חשד מסוים בנוגע לפרשנות של פענוח הצילומים, אבל דיין אמר לו: "אני מסיק על אחריותי שהמערך הסורי מתמוטט".[footnoteRef:132] בנוסף דיין קיבל בשעה 5:45 מברק מפיקוד הדרום שבו נאמר שכוחות צה"ל נמצאים על התעלה ושצה"ל שולט בחצי־האי סיני. היה ברור אם כן שהקרבות בסיני הסתיימו.[footnoteRef:133] משמעות הדבר מבחינת דיין הייתה שניתן להעביר כעת חטיבות ולתגבר את פיקוד הצפון (ואכן, חטיבה 80 וחטיבה 45 הועברו לרמת־הגולן). אלוף פיקוד הצפון הוסיף שבכל זאת השפיע על דיין החשש מה"בכייה לדורות". בשיחת הטלפון שבה נתן לאלעזר אישור לפעולה, דיין נימק את החלטתו בכך שהמצרים קיבלו את הפסקת־האש ושיש סימנים המעידים על התמוטטות המערך הסורי.[footnoteRef:134]  [130: גלבוע, 2013, עמ' 322.    ]  [131:   גולן, 2007, עמ' 302 -303.]  [132:   גלבוע, 2013, עמ' 323. ]  [133:   בראון, 1997, עמ' 87.]  [134:   עדותו של אלעזר בתוך: גולן, 2007, עמ' 304.] 

לאחר שהחליט על הפעולה ברמת־הגולן התנהל מרוץ נגד השעון. דיין דילג על שרשרת הפיקוד. לטענתו, הוא קיצר אותה מכיוון שהייתה כאן הזדמנות, ולכן בדילוג הזה הוא לא הפר את העקרונות של התורה הצבאית, וזו הסיבה לכך שלא התייעץ עם ראש הממשלה והרמטכ"ל, שהיו בבתיהם, ולא ביקש את אישורם. דיין הסביר שידע שאשכול ורבין יתמכו בפעולה, שהרי תמכו בה עד אז, והוא היה זה שהתנגד. בנוסף, טען, הוא הניח שאם יהיו התנגדויות לפעולה יהיה מספיק זמן לבטלה שכן ייקח לכוחות כמה שעות עד שיתחילו לנוע. דיין הוסיף שרבין לן בביתו באותו הלילה, ולא היה נגיש. רבין, שהגיע מיד ל"בור", לא אהב כנראה את החלטתו של דיין שהתקבלה מעל לראשו וכתב: "מנימוקים שלא נתחוורו לי עד היום, הורה לדדו לתקוף. הדעת לא הייתה פנויה לדקדוקים של סמכות. [...] מי יתעסק בקטנות כאשר באה שעתם של הסורים לבוא על שכר תוקפנותם".[footnoteRef:135] אשכול הגיע ל"בור" סמוך לשעה 9:00, ודיין הסביר לו שם על ההתפתחויות שחלו במשך הלילה ועל הנסיבות שהובילו לשינוי בהחלטתו. שר הביטחון העריך שעד השעה 15:00 או 16:00 יסיים צה"ל לכבוש את רמת־הגולן.[footnoteRef:136] [135:   רבין, 1979, עמ' 200.]  [136:   הבר, 1988, עמ' 253. ] 

בשעה 9:30 התכנסה ישיבת ועדת שרים, ובמהלכה עדכן דיין את השרים על כיבוש הרמה והסביר את הרקע להוראתו. השר משה שפירא הביע התנגדות לפעולה, והשתמש בטיעונים של דיין עצמו מהלילה הקודם. שרים נוספים הצטרפו לביקורת, אם כי לא דרשו כמוהו את ביטול ההוראה. הם דרשו הסברים מראש הממשלה שטען שכעת, כשההתקפה יצאה לדרך, לא ניתן לבטלה - דבר שלא היה לגמרי מדויק. דיין ענה לנוכחים והסביר את עמדתו (החדשה מבחינתם). הוא שם דגש בעיקר על כך שהחלטות משתנות בהתאם להִשתנות הנסיבות, ושכך היה גם בנוגע לחזית הירדנית. הישיבה הסתיימה ללא החלטה מפורשת. 
בשעה 10:45 שוחחו דיין ורבין על צירי פריצה לרמת־הגולן, ובשעה 11:20 הודיע סגן הרמטכ"ל למפקד פיקוד הצפון ששר הביטחון רוצה שכוחות הפיקוד ישתלטו על קו מסעדה-קוניטרה-בוטמיה. המתקפה בצפון נפתחה ב־11:30, ונמשכה עד להפסקת־האש למחרת, שהחלה בשעה 18:30. ברוב הגזרות, למעט מוצב אחד, ג'לבינה, התמוטט המערך הסורי בשעות הראשונות של הקרב. לאחר ההבקעה של קו המוצבים הראשון נסוג צבא סוריה לכיוון דמשק. בשעה 16:30 יצא דיין לסיור בצפון ולבדיקה של תוכנית המתקפה שגובשה בפיקוד הצפון. דיין הציע לרכז מאמץ בגזרת הבניאס, ולהחזיק בשטח שבין הבניאס לבית המכס. מפקד הפיקוד ביקש לפעול באופן שונה - לרכז מאמץ בכיבושו של מתחם תאופיק שנמצא ברמת־הגולן מעל תל קציר, ושממנו נורתה פעמים רבות אש על הקיבוץ, ודיין הסכים בתנאי שכיבוש המתחם לא יהיה כרוך באבידות רבות.[footnoteRef:137]  [137:   בראון, 1997, עמ' 94.] 

בערב נודע על כוונת מועצת הביטחון להכריז על הפסקת־אש בתוך שעתיים, ולכן תבע דיין בשעה 19:35 לסיים את הלחימה עד שעות הבוקר של שבת, 10 ביוני. בהתאם למצב הזה, רצה לבטל את ההתקפה על תאופיק. רבין הורה לפיקוד לבטל אותה, ואולם אלעזר דיווח לו שההתקפה כבר יצאה לדרך. רבין חשד שהתשובה אינה מדויקת, ולאחר המלחמה התברר לו שצדק ושניתן היה לעצור את צנחני חטיבה 80. בשעה 23:30 דיווח רבין לדיין שהצנחנים מתעכבים בדרך, אז הבין דיין שהדיווח המוקדם שקיבל היה מוטעה. דיין התייחס לתקרית בספרו אבני דרך: "עם אלוף הפיקוד אלעזר לא הכול חלק. המידע שאני מקבל אינו מדויק. [...] לרמטכ"ל לא אמרתי דבר אך בתוכי רתחתי, ועוד יותר מזה נעצבתי".[footnoteRef:138] בראון, מזכירו של דיין, העיר בספרו שאלה היו הניצנים הראשונים של יחסי החשדנות שהתקיימו בין דיין ואלעזר כמה שנים לאחר מכן -  במלחמת יום הכיפורים.[footnoteRef:139] [138:   דיין, 1976, עמ' 480.]  [139:   בראון, 1997, עמ' 96.] 

בשעה 21:00 הודיע דיין למטכ"ל שהממשלה החליטה לעכב את כניסתה לתוקף של הפסקת־האש עד לשעות הצהריים למחרת, 10 ביוני, ובכך להעניק לפיקוד הצפון עוד כמה שעות יום להשלמת הכיבוש. ב־22:45 העלה דיין בפני אשכול את הרעיון של רבין להפציץ את דמשק בתגובה להפגזה קשה של הסורים בעמק הירדן. דיין שכנע את אשכול שהנזק של הפצצה כזאת יהיה רב מן התועלת. בשלב הזה אמר דיין לרבין שוועדת השרים לענייני ביטחון כנראה לא תעמוד בלחץ ותסכים להפסקת־האש לפנות בוקר, ולכן צה"ל חייב להשלים את המהלך עוד בלילה. ההערכה הזאת לא התאמתה. 
בישיבת ועדת השרים לענייני ביטחון, שהתכנסה ב־10 ביוני לפנות בוקר, ביקש דיין 24 שעות נוספות כדי להעמיק ולהרחיב את הרצועה. כוונתו הייתה להיכנס לרמה הסורית, שר החוץ אבא אבן גילה פסימיות באשר לאפשרות להרוויח כל־כך הרבה זמן.[footnoteRef:140]  [140:   פרוטוקול ישיבת ועדת השרים לענייני ביטחון, ב' בסיון התשכ"ז, 10.6.1967 (04:30 בבוקר) - ארכיון המדינה, תיק מס'0013qq9 . ] 

ב־4:30 בבוקר יצא דיין מן הישיבה, הגיע ל"בור" בקריה ויידע את הנוכחים בנוגע לכוונת הממשלה לסיים בקרוב את הפעולה בחזית הסורית. לעוזרו צבי צור הסביר שהבעיה היא הלחץ המדיני, ולא השיקולים האופרטיביים. 
ב־8:35 הגיע שדר ממזכיר המדינה האמריקני דין ראסק בנוגע להפסקת־אש - סימן ברור להכבדת הלחץ על ישראל. בהתאם לכך הורה דיין לסיים את הפעילות הקרקעית עד השעה 11:00, ואת הפעילות האווירית עד השעה 14:00. בשלב הזה דיין סבר שתמיכתה של ארצות־הברית חשובה ביותר - בהיבט המדיני ובהיבט של חידוש המלאים והרכש הצבאי. ואולם, כעת התברר שהמערך הסורי התמוטט, ודיין הורה להאיץ את המתקפה כדי לסיימה עד 14:00 כולל כיבוש קוניטרה. 
בשעה 10:15 שוחח דיין עם אשכול, והאחרון ביקש ממנו לסיים את הלחימה עד השעה 14:00. דיין הציע לבדוק שוב את הדברים בשעה הזאת. "אם נוכל נמשיך, ואם לא - נפסיק", אמר.[footnoteRef:141] במהלך השעות הבאות אכן גבר מאוד הלחץ להפסקת־אש, ובשעה 12:05 הסכים דיין להכניס משקיפי או"ם לסיור בשטח כדי להוריד קצת את הלחץ.[footnoteRef:142]  [141:   שם, עמ' 98. ]  [142:   שם, שם.] 

בפגישה שהתקיימה בין אשכול, דיין ואלעזר בערך באותה עת לחץ אשכול על אלעזר לסיים את הפעולה. דיין ביקש להשתלט על קוניטרה עד השעה 14:00. בשלב הזה הציע דיין לפעול בערמומיות כדי להרוויח זמן. הוא שמע שראש מטה משקיפי האו"ם, הגנרל אוד בול, נמצא בטבריה ומתכוון להגיע לרמת־הגולן (על־פי אישורו המוקדם של דיין), ושם להכריז על הפסקת־אש. דיין הציע שהוא יזמין את בול לשיחה בשעה 14:00 במשרד הביטחון בתל־אביב, נסיעה של שעתיים לפחות, ואז יודיע לו בפגישה שישראל מוכנה להפסקת־אש. הוא הוסיף: "עד כמה שאני מכיר את המוח השוודי או הנורבגי, לא תהיה לבול שום הצעה מעשית במקום. אנחנו לא נגיד לו איך אנחנו מציעים לו להפסיק את האש. מוטב שהוא יציע לנו".[footnoteRef:143] דיין העריך שעד שבול יציע הפסקת־אש תרוויח ישראל כמה שעות טובות. לבסוף נערכה הפגישה בשעה 15:00. כפי שצפה דיין, בול היה זקוק לזמן כדי לארגן את התיאומים והפרטים של הפסקת־האש. בשעה 17:40 התקשר בול לדיין ומסר לו שדמשק מוכנה להפסקת־אש מוחלטת שתיכנס לתוקפה ב־18:30. דיין, שעדכן את אשכול, כבר ידע שבשעה 16:00 כבש צה"ל את קוניטרה ושהיעדים ברמת־הגולן הושגו במלואם.    [143:   בראון, 1997, עמ' 98.] 

ב־11 ביוני בבוקר השלים צה"ל את אחיזתו ברמת־הגולן. בירושלים הכריזה הממשלה על "סיום הקרבות בין ישראל, מצרים, ירדן וסוריה".[footnoteRef:144] [144:  גלבוע, 2013, עמ' 327. ] 


"שר הניצחון"   
בעת המשבר שהוביל למלחמת ששת הימים ובמהלך המלחמה חלו בעמדותיו של דיין תהפוכות. בתחילה סבר שישראל תִמרנה את עצמה לתוך הקלחת באופן מיותר, והעריך שהמלחמה לא הייתה בלתי נמנעת. ואולם כשהשמים התקדרו מעל ישראל הוא האמין כי עליה לצאת למלחמה - שבה היא תנצח, אף כי זו תהיה מלחמה קשה. הוא חיפש תפקיד במלחמה, ובהיעדר כוח פוליטי ממשי ביקש להיות מפקד פיקוד הדרום (ובכך פגע באלוף המכהן ישעיהו גביש). דיין ניצל את הזמן ללמוד את הצבא, ובמהלך כמה שבועות סייר ביחידות צה"ל, שוחח עם מפקדים וחיילים בכל הרמות ועמד על המצב של המורל, הציוד, הכוננות והתוכניות המבצעיות. 
לבסוף, כמה ימים לפני המלחמה, בסיוע רוח גבית של הרחוב הישראלי, נוצרו הנסיבות הפוליטיות שהובילו למינויו לשר ביטחון - תפקיד שאותו מילא לראשונה בחייו. הוא נכנס לתפקידו כשהציבור הישראלי רואה בו מושיע. מינויו העלה פלאים את המורל בצבא - שהיה מבוסס ברובו על מילואים והיה חלק בלתי נפרד מן החברה הישראלית - ובקרב האוכלוסייה האזרחית. דיין עודד וחיזק את הקצונה שחשה שאין לה ייצוג ראוי אצל ראש הממשלה ובקרב הדרג המדיני בכלל. הדוכס מוולינגטון, שניצח בקרב ווטרלו ב־1815, העיר פעם: "נוכחותו של נפוליאון בשדה הקרב שוות ערך לארבעים אלף איש".[footnoteRef:145] השפעתו של דיין על המורל הלאומי, כפי שנצרבה בזיכרון הקולקטיבי, הייתה כה עזה עד כי האפילה על מעשיו ותרומתו הממשיים בעת המלחמה.  [145:   https://www.wellingtoncollection.co.uk/wellington-stories/wellington-and-napoleon.] 

מבחינה חברתית דיין לא הרגיש חלק מן הממשלה. חברי הממשלה, כפי שהעיד בעצמו, לא ראו בו אחד משלהם. גם מחברי המטכ"ל, שהיו קבוצה מגובשת של חברי פלמ"ח לשעבר (12 מ־15 חברי המטכ"ל היו יוצאי הפלמ"ח), היה מרוחק מכיוון שחלפו כבר כעשר שנים מאז שפרש מצה"ל, והוא היה מבוגר מרובם ובעל ניסיון רב יותר. דיין היה אפוא בודד, ישות נפרדת, שאינה קשורה לאחרים. הוא הרגיש את כובד האחריות, ולראשונה בחייו חש שהוא הסמכות העליונה. את אשכול לא החשיב לסמכות בענייני ביטחון, כפי שהחשיב את בן־גוריון, וגם בנוגע לאחרון סבר שהוא "חי בעולם שחלף" ושהערכותיו אינן חדות כפי שהיו בעבר. דיין הבין שבמלחמה המתקרבת עליו לסמוך על עצמו.[footnoteRef:146] ייתכן שהתובנה הזאת שלו מסבירה באופן חלקי כמה מן ההחלטות שקיבל ואת דרך התנהלותו במהלך המלחמה שפרצה למחרת. "ההתרשמות האישית שלי", כתבה נאורה ברנח־מטלון, העוזרת האישית שלו במשך שנים רבות, שעבדה בלשכה לצידו גם במהלך המלחמה, "הייתה שמשה נשאר בודד לחלוטין".[footnoteRef:147] [146:   דיין, 1976, 432. ]  [147:   ברנח־מטלון, 2009, עמ' 186.] 

עם זאת, כניסתו של דיין לתפקיד השפיעה באופן מידי על עיתוי המלחמה שבנוגע אליו הוא היה נחרץ בזמן שכמה מחברי הממשלה עדיין היססו. מול הפיקוד הבכיר הייתה לו סמכות של איש צבא בעל ידע וניסיון רבים מעֵבר לכריזמה האישית ולתדמית שלו, וזו השפיעה הן על הציבור והן על הכוחות בשטח. דיין היה זה שכבר כבש את סיני כרמטכ"ל; הוא היה זה שהכין את התוכניות ב־1956 ואישר אותן. במהלך המערכה הוא הגיע כמעט לכל מקום בסיני, ובחודשים שעד הנסיגה הִרבה לסייר באזור. לא היה קצין שהכיר את סיני טוב ממנו. המערכה המרכזית התחוללה שוב בסיני, ועל כן ברור שלדעתו של דיין היה משקל. גם את החזית הירדנית הכיר היטב מתפקידו כמפקד חזית ירושלים. מפקד חיל האוויר מרדכי הוד הביע דעה נחרצת בנוגע להשפעתו של דיין על ההחלטה לצאת למלחמה: "מה שמשה דיין נתן למדינת ישראל זה שבלעדיו אי אפשר היה להחליט ללכת למלחמה. לממשלה לא היה האומץ להחליט להיכנס למלחמה".[footnoteRef:148]   [148:   עדות מפקד חיל האוויר אלוף מרדכי הוד, 14 בנובמבר 1969, ארכיון צה"ל ומערכת הביטחון, משלוח192/1974 , תיק 1156 , עמ' 17.] 

הנושא המשמעותי ביותר שעליו השפיע דיין היה הגדרת המטרות. הוא התמקד במטרה העיקרית - השמדת הצבא המצרי בסיני, שהיה האיום הישיר הגדול ביותר על ישראל ובפתיחת המְצרים. בכך יצר סדר עדיפויות ברור לצבא ולדרג המדיני. כיבוש שטח מבחינתו היה דבר משני, והוא סבר שפעולה מוגבלת, כפי שהוצע בחלק מתוכניות המטכ"ל, לא תשיג את המטרות של שחרור מן האיום המצרי. עזר ויצמן אמר מאוחר יותר: "דיין נתן דחף אדיר לנכונות להילחם, לתביעה שלא ללכת לאיזו פעולה חלקית ומוגבלת, אלא להריסה טוטלית של הצבא המצרי".[footnoteRef:149] מרדכי הוד בעדות שנתן לאחר המלחמה התייחס להשפעתו של דיין על מטרות ותוכניות המבצע:   [149:   ויצמן, 1975, עמ' 265.] 

מה שהייתה קיימת לפני משה דיין הייתה תכנית שאתה עם הבעיה הכי קטנה היו מוכנים להסתפק ולהיעצר. [...] מה שמשה דיין עשה ברגע שהוא הגיע להיות שר ביטחון הוא קבע עובדה אחת. [...] אתם עם התכנית הזאת לא תגמרו את המלחמה. הוא לא קיבל את התפיסה שעם זה [התכנית הקודמת] ניתן לגמור את המלחמה. הוא אתגר את התכנית הקיימת. צריך להכות את הצבא המצרי ולקחת את כל סיני ולא להרגיז את האלים - לא לגעת בתעלה.[footnoteRef:150]  [150:   עדות מפקד חיל האוויר אלוף מרדכי הוד, 14 בנובמבר 1969, ארכיון צה"ל ומערכת הביטחון, משלוח192/1974 , תיק 1156 , עמ' 17.] 

את מטרות המלחמה ואת סדר העדיפויות הגדיר דיין למטכ"ל ביום השני של המלחמה. לפני כן, במהלך תקופת ההמתנה הוציא צה"ל את תוכניות המגירה שהכין למגננה ולמתקפה, ועסק בעדכונן. בתוך כמה ימים הוכנו חמש תוכניות הגנה, ולאחר מכן הוכנו ארבע תוכניות התקפה שונות לחזית המצרית. כמו כן הוכנו תוכניות התקפה לחזיתות האחרות. הדבר השפיע כמובן גם על המוכנות של הכוחות מכיוון שכל תוכנית שינתה את הרכבי הכוחות ואת משימותיהם, והמפקדים היו צריכים ללמוד אותן מחדש ולהזיז כוחות ממקום למקום. 
דיין הצטרף לתהליך ההכנות באמצעו. הרעיונות שלו השפיעו במידת־מה על המתכננים. התוכנית הסופית של פיקוד הדרום סוכמה ופורסמה כפקודה ב־3 ביוני, כלומר, יומיים בלבד לפני היישום. התוכנית הסופית של המטכ"ל סוכמה ופורסמה כפקודה רק ב־4 ביוני. 
בפועל, שתי התוכניות כבר גובשו בעל־פה עוד קודם לכן. בין פיקוד הדרום והמטכ"ל התקיימו דיונים בנוגע לתוכניות. עם זאת, ניתן לראות הבדלים בדגשים בכל רמה: בפיקוד הדרום הושם דגש על כיבוש שטחים מסוימים, ואילו במטכ"ל הושם דגש על השמדת כוחות האויב. להערכתי, הדגש הזה הוא תולדה של הניסיון שצבר דיין ממלחמת סיני, שבה השטח שנכבש לא נשאר בידי ישראל. דיין החליט שכיבוש השטח הוא רק אמצעי להרוג חיילים רבים ככל האפשר מצבא מצרים.  
סוגיית מטרות המלחמה עוררה מחלוקת בין הדרג המדיני והדרג הצבאי. בעיני הדרג המדיני הבעיה העיקרית הייתה המצור על מְצרי טיראן, ואילו בעיני הדרג הצבאי הבעיה העיקרית הייתה ריכוז הכוחות בסיני. דיין הכריע בסוגיה כשהגדיר את ריכוז הצבא המצרי בסיני כאיום העיקרי. השמדתו תאפשר גם את פתיחת המְצרים. 
דיין השתמש במונח "השמדה" ולא במונח המקובל כיום בצה"ל "הכרעה". במונח "השמדה" עשה שימוש ההוגה הצבאי קרל פון קלאוזביץ, והוא תורגם בצורה לא מדויקת במשך השנים ל"הכרעה", והיה מקור לבלבול ולוויכוח הקיימים עד היום.[footnoteRef:151] הכוונה בהשמדה הייתה להבסתו של הכוח המצרי כך שיחדל להתקיים ככוח צבאי מאורגן ואפקטיבי. אם הצבא המצרי יושמד, יהפוך האיום מצד יתר צבאות ערב ללא משמעותי. כנגזרת של הגדרת המטרה הזאת הקפיד דיין לרכז את המאמץ בחזית המצרית, ולהימנע מהפיתוי לפתוח חזיתות אחרות כדי להימנע מהסתבכות. לפיכך ביום השני של המערכה הוא קבע את יעדיה: השמדת השריון המצרי, כיבוש שארם אל־שיח', כיבוש הגדה המערבית עד גב ההר ואיסור על פתיחת מערכה עם סוריה.[footnoteRef:152] הוא הטיל סייגים לפני המערכה ובמהלכה, שחלקם נפרצו: צה"ל הגיע עד התעלה, כבש את רצועת עזה, ובתגובה להתגרות הירדנית, פתח כבר ביום השני של המלחמה חזית מול ירדן. את כיבוש רמת־הגולן מנע דיין עד היום האחרון.  [151:   על המושג הקלאוזביצי השמדה ראה: Beatrice Heuser, The Evolution of Strategy, Cambridge University Press, Cambridge UK, pp.145-146. ]  [152:   בר־און, 2014, עמ' 231.  ] 

דיין כמו דיין, האופורטוניסט, זרם עם ההזדמנויות ועם ההצלחה. הוא פעל על־פי אִמרתו של הרמטכ"ל הפרוסי בן המאה ה־19, הלמוט פון מולטקה הקשיש, שלפיה אסטרטגיה היא "מערכת של ניצול הזדמנויות". זה נכון במערכה שעיקרה תנועה מהירה ושל רצף אירועים צפוף כמו במלחמת ששת הימים, שבה חלונות ההזדמנויות נפתחו ונסגרו במהירות. 
דיין היה מעורב בכל ההחלטות העיקריות של המלחמה, אם כי השתדל שלא להתערב בניהול השוטף.[footnoteRef:153] במישור המעשי של ניהול המלחמה הוא תרם באופן אישי למהלכי ההונאה בתקשורת, והקפיד שצה"ל יקיים מהלך הונאה בשטחי ההיערכות שלו מול סיני. בעקבות ההונאה הסיטו המצרים כוחות דרומה עקב הרושם המוטעה שקיבלו שצה"ל מתכנן להיכנס דרך דרום־מזרח סיני (כֻנתילה) בעוד הם מרוכזים בצפון־מזרח סיני. דילול כוח השריון המצרי סייע בהחלט  לצה"ל בפריצתו לתוך סיני. [153:   שם, עמ' 230. ] 

במהלך המלחמה הכווין דיין את פעולות הצבא כך שיובא בחשבון גם ההיבט המדיני. בהקשר הזה בלטה רגישותו בנוגע לאגן הקדוש - אזור גיאוגרפי בירושלים שבו מרוכזים אתרים היסטוריים קדושים. הוא הנחה באופן אישי את אלוף הפיקוד עוזי נרקיס להימנע מהרס אגבי באזור הזה. פגיעה בכיפת הסלע, הנמצאת באזור הזה, שהיא האתר השלישי בקדושתו לאסלאם, הייתה עלולה לאחד את העולם המוסלמי נגד ישראל. בשיקוליו בנוגע לכיבוש רמת־הגולן הוא גילה רגישוּת מיוחדת בנוגע למעורבות של ברית־המועצות.  
במלחמות ישראל עמדו תמיד לנגד עיניהם של מקבלי ההחלטות שני שעונים - השעון המדיני והשעון הצבאי־מבצעי. למבצע הצבאי יש קבועי זמן משלו, בעיקר ביבשה. תזוזת כוחות רבים נמשכת זמן מינימלי שאותו לא ניתן לקצר, וכך גם כיבוש תא שטח והשתלטות עליו. דיין היה מודע לשני השעונים ולצורך לסנכרן ביניהם. במהלך הקרבות ברמת־הגולן הוא הצליח באמצעות תרגילים ערמומיים לקנות זמן מדיני יקר מול נציגי האו"ם, ובכך אִפשר לצה"ל להשלים את משימת כיבוש רמת־הגולן.   
מינוי דיין לשר ביטחון לראשונה בחייו ערב מלחמה הציב אותו במצב מאתגר במיוחד. על־פי חוק יסוד הצבא, צה"ל כפוף לממשלה, "ראש המטה הכללי נתון למרות הממשלה וכפוף לשר הביטחון".[footnoteRef:154] ואולם, החוק הזה נחקק בעקבות ועדת אגרנט רק ב־1976, ולא היה קיים כאשר דיין התמנה לשר הביטחון. כשר הביטחון בהתערב בתוכניות הצבאיות של המלחמה, שהתחוללה בשלוש חזיתות, אך את הנחיותיו הגביל ל"החלטות יסוד" ולהחלטות מבצעיות בעלות השלכות מדיניות ברורות.  [154:  חוק יסוד הצבא, אתר הכנסת - https://fs.knesset.gov.il//8/law/8_ls1_289725.PDF.] 

הציפיות העצומות מדיין התממשו בניצחון כביר. בעיני הציבור בארץ ובעולם נוצר קשר ברור בין דיין ובין הניצחון במלחמת ששת הימים, ונדמה היה שהוא כמעט כל יכול. הוא לא טרח להפיג את דימויו האומניפוטנטי, ואף עזר לטפח אותו. בסופו של דבר הפך דיין לשבוי של התדמית שלו. 
